
FAGBLADET

GLÆD DIG TIL  
ÅRETS BEGIVENHED  
Fagligt Årsmøde byder på en 
perlerække af spændende 
oplæg og debatter - vi glæder 
os til at se dig. 

GENERALFORSAMLING 
I DANSK KIROPRAKTOR 
FORENING
2023 er et politisk år i foreningen. 
Den d. 11. november inviterer vi 
til generalforsamling på Odeon i 
Odense. 

TVÆRFAGLIGT 
SAMARBEJ DE BLOMSTRER  
UNDER SAMME TAG
Simon Petersen er flyttet i top-
moderne lokaler i det nye sund-
hedshus i Helsingør, og det har 
gjort noget godt for samarbejdet 
på tværs. 14 206
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Få betalingsløsningen der passer til dig, 
som er kiropraktor - simpelt og uden 
skjulte gebyrer  
Du får alt i én samlet pakke fra Worldline så du 
kan modtage betalinger i din klinik: 

 Indløsningsaftale 

 Terminal + bonruller 

 Gebyr 0,70% (Danske debit, danske kredit)
 
 
Betaler du for meget i gebyr på din nuværende betalingsløsning?

Ring til os på 78 79 47 00 eller send en mail på 
sales.denmark@worldline.com, hvis du er interesseret i en 
ny betalingsløsning eller vil have din nuværende aftale kigget
igennem- vi sidder klar til at vejlede dig.

dk.worldline.com



3KIROPRAKTOREN EFTERÅR 2023

Få betalingsløsningen der passer til dig, 
som er kiropraktor - simpelt og uden 
skjulte gebyrer  
Du får alt i én samlet pakke fra Worldline så du 
kan modtage betalinger i din klinik: 

 Indløsningsaftale 

 Terminal + bonruller 

 Gebyr 0,70% (Danske debit, danske kredit)
 
 
Betaler du for meget i gebyr på din nuværende betalingsløsning?

Ring til os på 78 79 47 00 eller send en mail på 
sales.denmark@worldline.com, hvis du er interesseret i en 
ny betalingsløsning eller vil have din nuværende aftale kigget
igennem- vi sidder klar til at vejlede dig.

dk.worldline.com

INDHOLD

 
TUTORROLLEN 
ER BERIGENDE

FORBERED DIG  
TIL GENERAL-

FORSAMLINGEN

ET INDBLIK I HVAD 
PROFESSIONEN OGSÅ 

KAN
Carsten Nøddeskou har haft 26 
turnuskandidater igennem sin 

praksis, og det er både et frisk pust, 
og tvinger ham til at holde sig 

skarp.

Alt du skal vide om 
generalforsamlingen; 

vigtige datoer, indstilling af 
medlemsforslag mm. 

Mathias Bech fortæller om,  
hvorfor han valgte at lave 

prægraduat, og hvad han har  
lært det sidste halve år.

Kirosport Danmark håber at øge 
fokus på idrætskiropraktikken 
i Danmark, og ønsker fremover 
at skærpe samarbejdet nationalt 
såvel som internationalt.

Få overblik over programmet til 
Fagligt Årsmøde. Der er lidt for 
enhver smag – både spændende 
paneldebatter og hands-on 
workshops.
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KØ B E S  PÅ  D I T  L O K A L E  A P O T E K  E L L E R  N Æ R M E S T E  H E L S E KO S T F O R R E T N I N G

Koldterapi til lindring
af fysiske smerter
■ Ømme muskler
■ Overbelastede muskler
■ Ondt i ryggen
■ Ledsmerter
■ Smerter i benene
■ Forstrækninger 
■ Forstuvninger
■ Sportsskader

Biofrost Active er verdens første krystalklare, dobbelt-
virkende kulde/varme-gel til muskel- og ledsmerter. 
Produktet har følgende kølende og varmende e�ekt:
Lindrer muskel- og rygsmerter
Letter muskelspændinger og sikrer hurtigere restitu-
tion efter motion
Undertrykker e�ektivt smerter ved at forstyrre smerter-
eceptorer
Sænker hudens over�adetemperatur og skaber 
samtidig en fornemmelse af varme
Virker øjeblikkeligt
Kulde/varme-e�ekten lindrer smerter, letter muskel-
spændinger og fremmer muskelrestitution.

DOBBELTVIRKENDE KULDE/VARME-GEL – den kølende 
fornemmelse begynder i løbet af et minut og aktiverer 
kuldreceptoren TRPM8. Få minutter senere aktiveres 
termoreceptoren TRPV.
INDEHOLDER 10 NATURLIGE EKSTRAKTER – en 
optimeret kombination af arnika, burre, romersk 
kamille, hvidløg, brøndkarse, efeu, døvnælde, fyr, 
rosmarin og mentol med henblik på e�ektiv naturlig 
smertelindring.
EFFEKTIV MOD RYGSMERTER – påfør regelmæssigt et 
synligt lag Biofrost-gel på det behandlingskrævende 
område, indtil smerte og ømhed lindres. Masser let, og 
efterlad et lag på huden for at opnå den bedste 
virkning. Biofrost absorberes i løbet af få minutter.

BIOFROST® ACTIVE™ - INFRARØD TERMOGRAFI

EFFEKTIV KULDEGEL MED VARMEFORNEMMELSE

BIOFROST® Active™ køler huden hurtigt uden at beskadige 
kroppens væv. Temperaturen i det område af huden, som er 
dækket af gel, kan sænkes seks grader på et minut. Nedkølingen er 
så e�ektiv, at der kan ske et temperaturfald på 7,8 grader på fem 
minutter. Efter fem minutters høje�ektiv køling aktiverer gelen 
termoreceptoren TRPV, som giver en fornemmelse af tempera-
turændring, og huden føles varm. Selv efter 20 minutter er huden 
stadig koldere, end før gelen blev påført. Det er derfor BIOFROST® 
Active™ er en dobbeltvirkende, smertelindrende gel.

K UL DE

BIOFROST® 
RELIEF™ GEL
Sænker hudens 
overflade-
temperatur og 
aktiverer kroppens 
kuldereceptorer, 
hvorved smerten 
kan lindres.

K UL DE VAR M E

BIOFROST® 
ACTIVE™ GEL
Unik kulde-
/varme effekt 
som aktiverer 
hjernens termo-
receptorer, hvor-
ved smerten kan 
lindres.

T: 8654 0058
info@yourcare.dk

yourcare.dk

BIOFROST® 
er 100% vegansk 
og uden: farve, 

parfume, hormon-
forstyrrende stoffer 

og parabener.

B I O FR O S T ® E F F E K T I V S M E RT E L I N DR I N G 
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Det er det højeste antal patienter 
registreret nogensinde. Derudover 
besøgte 4.000 flere en kiropraktor 
sammenlignet med juni sidste år, og 
det samlede antal patienter for 2023 er 
indtil videre på 255.391 – hele 7.000 
flere end på samme tid sidste år. 

97.786 gik til 
kiropraktor i juni 

31 nye kiropraktorer og 105 nye studerende 
D. 30. juni blev 31 studerende færdige med deres 
uddannelse i Klinisk Biomekanik på SDU. 
Samtidig blev 105 nye studerende d. 28. juli optaget 
på uddannelsen. I alt søgte 266 om at blive optaget, 

og gennemsnittet for uddannelsen ligger igen på 
10,0 – ligesom sidste år. Tillykke til både de nye kiro-
praktorer og til dem, der netop er gået i gang med at 
uddanne sig til kiropraktor.

Louise Randsøe  
Jakobsen er  
uddannet fra  
Anglo-European 
College of Chiro- 
practic (AECC) i 2009 
og driver til dagligt 
klinikken, Herlev  
Kiropraktor Center.

Patientrekord: 

Louises første tid som  
formand for Turnusudvalget 
Louise Randsøe Jakobsen blev i juni ny formand for det ny-
konstituerede turnusudvalg. Hun fortæller, at den første tid 
som formand er blevet brugt på at lære arbejdet at kende: 
- Jeg har lavet en del forarbejde med at læse alle de forskel-
lige bekendtgørelser igennem, og jeg har skulle lære hvem, 
man skal have fat i hvornår.
Heldigvis har Louise også haft tid til andre opgaver som 
for eksempel at udarbejde et skriv til turnuskandidater om 
case-gennemgang. 
- Det er en læringsproces, men det er spændende. Der skal 
nok komme mere hen ad vejen, fortæller hun.
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Helsingør er stolt af sit nye 
sundhedshus, hvor et væld  
af sundhedsfaglige grupper  
arbejder side om side.  
Det skaber nærhed, fællesskab 
og en større forståelse for  
hinandens kompetencer,  
fortæller kiropraktor Simon  
Petersen. Selv har han fået 
mange nye kolleger, flere  
patienter og kortere til de  
læger, han deler patienter med.

“Samarbejdet bliver lidt  
lettere, når man kan mødes 
over en skål risotto  
i kantinen”
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Simon Petersen:

Tips til samarbejde med læger
-  Vær nysgerrig, opsøgende og find de ufarlige 

indgangsvinkler.
-  Tag den tid, det tager, og lad dem finde ud af, 

at vi er der, og at vi kan en masse ting.
-  Vis dem, at vi er servicemindede. (Dér tror 

jeg, at vi kan lære dem noget).

Det er visionen, at Helsingør 
Sundhedshus skal:
-  Skabe mere nærhed og sammenhæng for 

borgere, der rammes af sygdom.
-  Styrke samarbejdet på tværs af kommune, 

praktiserende læger og hospital.
-  Sikre bedre udnyttelse af ressourcerne.

Kilde: Helsingør Kommune

Fem praktiserende lægehuse. Fire 
speciallæger. 30 fysioterapeuter. Og 
fire kiropraktorer. Det skorter ikke på 
sundhedsfaglige kræfter, når Simon 
Petersen træder ind ad døren i Hel-
singørs splinternye sundhedshus.

Han er en af de mange lokale be-
handlere, der har valgt at flytte ind 
på de i alt 19.100 kvadratmeter, hvor 
kommunen har samlet egne såvel 
som regionale og private behand-
lingstilbud. 

Sundhedshuset skal “understøtte 
sammenhængende, fleksible og 
effektive patient- og borgerforløb,” 
lyder visionen, der er kulminationen 
af flere års forberedelse lokalt og en 
årtier lang debat om det nære sund-
hedsvæsen.

“Vi er så mange kiropraktorer, der 
sidder ude i hver vores virksomhed, 
med hver vores sekretær og hvert 
vores regnskab. Jeg har egentlig 
aldrig forstået hvorfor. Hvis mulig-
heden er der, hvorfor så ikke samar-
bejde?”

Simon Petersen kommer netop fra 
en tilværelse med kun en enkelt 
professionel sparringspartner - nu 
har han fået 250. 

“Det har længe været min drøm 
at blive en del af et miljø med en 
bredere vifte af sundhedsfaglige 
kolleger,” siger han.

Kommunens invitation til Sundheds-
huset var dog ikke uden udfordrin-
ger. For hvordan fylder man 340 
kvadratmeter, når man kommer fra 
en klinik med kun to behandlere? 

“Det var et godt tilbud, men det er 
mange kvadratmeter til to menne-
sker. Selvfølgelig kan man opskalere, 
men det tager lang tid, og det koster 
jo også noget at flytte sådan en kli-
nik,” reflekterer Simon Petersen. 
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Fie Hestbech 

Uddannet cand.manu  
Syddansk Universitet  

januar 2022

Ansat i Kiropraktisk Klinik 
Frederikshavn 

3 dage om ugen

Fusion og samarbejde
Via en ERFA-gruppe var han dog 
kommet i kontakt med kiroprak-
tor-kollegerne Rikke Schmidt og Bo-
dil Hoff, der også var på udkig efter 
en ny adresse, og de tre valgte at slå 
pjalterne sammen ved en fusion af 
deres klinikker.

“Det er faktisk uhyggeligt sjældent, 
at det sker. Men faktisk har vi været 
uhyggeligt enige om rigtig mange 
ting. Både filosofisk, om hvordan vi 
vil drive vores klinik, men også men-
neskeligt og hvordan vores forhold 
til vores patienter er. Det har været 
en enormt positiv oplevelse.”

“Selvom man er enige om det hele, 
så er der alligevel en masse arbej-
de med revisorer og advokater, når 
man skal fusionere to klinikker. Vi var 
enige, men det var alt det andet, der 
skulle være enige med os, før det i 
bund og grund lykkedes,” siger han.

Kiropraktor-by
For Simon Petersen handlede adres-
seændringen ikke om at få flere 
patienter. Helsingør har altid været 
en “kiropraktor-by”:

“Vi skal huske på, at vi som kiroprak-
torer hidtil kun har behandlet syv 
procent af den danske befolkning, 
og det er 100 procent rygsøjle. Så 
der er et stort gråt område af folk, 
som har brug for vores hjælp. Og 
Helsingør er faktisk et af de områder 
i Danmark, hvor der er flest kiroprak-
torer,” siger han.

“Før sundhedshuset kom, var der 
allerede fem klinikker i Helsingør, og 
det er en by uden opland mod øst 
eller nord. Men vi har da fået ekstra 
travlt, efter at vi er flyttet herud.”

Risotto og faglig sparring
Sundhedshuset ligger velplaceret 
tæt på motorvejen og indfaldsveje, 
så patienter fra andre byer let kan 
komme dertil. Og så fremhæver 
Simon Petersen Sundhedshusets 
forskellige servicetilbud - ikke 
mindst kantinen, hvor han kan spise 
frokostbuffet for 40 kroner leveret 
af Helsingør Kommune og mødes 
under uformelle rammer med sine 
kolleger fra de mange forskellige 
sundhedsfag, der er repræsenteret.

Det er på gangene, i kantinen og til 
møder om praktiske udfordringer, at 
Sundhedshusets indbyggere lærer 

hinanden at kende. Med deres rolle 
som patient-formidlere, er det selv-
følgelig en særlig fordel for Simon 
Petersen at kunne spise risotto og 
sludre med de praktiserende læger 
i huset. 

“Vores problem med lægerne er jo 
i virkeligheden, at de ikke ved, hvad 
vi står for. De ved ikke, hvilken type 
mennesker, vi er. Når de møder 
os i et så ufarligt scenarie som en 
kantine, eller til et møde omkring 
solafskærmning, så tænker de 
måske: ‘Nøj, han gav mig sørme ret, 
så må han jo være klog.’ Det skaber 
en større gensidig forståelse,” siger 
Simon Petersen, og slår en latter op 
(det gør han i øvrigt ofte).

Selvom de praktiserende læger i hu-
set stadig har en tendens til at holde 
sig for sig selv, så er der generelt 
sket en stor udvikling i relationen 
mellem læger og kiropraktorer, me-
ner Simon Petersen.  
“Det er blevet meget, meget bedre, 
bare i løbet af de sidste 10 år. Men 
lægerne ved i bund og grund ikke så 
meget om, hvad der adskiller os fra 
fysioterapeuterne. Hvis man skulle 
være lidt fræk, så burde de fleste 
rygpatienter jo ses af en kiropraktor. 

“Når man møder hinanden 
i kantinen over en skål 

risotto, så har man trods 
alt lidt nemmere ved at 

sige, ‘hey, gå op til ham der 
Martin, han er en fin fyr.’ 
Når vi kan se hinanden i 

øjnene på daglig basis, så har 
vi også lettere ved at bruge 

hinanden,” siger han.

...
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Vi ser 20 gange flere patienter med 
rygsmerter end lægerne gør, og ni 
gange flere end fysioterapeuterne. 
Det er jo vores primære behand-
lingsgruppe, så vi bliver meget hur-
tigt specialister i området, og vi ved 
også godt, hvad vi skal holde os væk 
fra,” siger han.

Er du optimist i forhold til, at Sund-
hedshuset på sigt vil kunne styrke 
relationen mellem jer og lægerne?

“Ja, helt klart. Lægerne kan være 
svære at få i tale, men heldigvis er 
det dem, der er flyttet med, der i for-
vejen var lidt mere samarbejdsvilli-
ge. Vi ser flere og flere henvisninger, 
og jeg synes også at kommunikati-
onen er blevet nemmere, og at de 
anerkender det vi kan,“ siger Simon 
Petersen.

“Behandler-fabrik”
Simon Petersen er åbenlyst begej-
stret for sin nye klinik, der udover at 
have luftige lokaler med store vin-
duespartier og udsigt til skøn natur, 
også kan tilbyde en bedre service 
til patienterne. Og det er langt de 
fleste af dem glade for.
“Det er klart, at vi er blevet større 

med fusionen. Så kan det da godt 
være, at nogle mener det er min-
dre hyggeligt og nært. Vi havde en 
patient, som sagde at det var blevet 
til en behandler-fabrik. Det blev vi 
faktisk lidt kede af, for der er ingen 
af os, der behandler vores patienter 
anderledes i dag. Vi kan tværtimod 
yde en meget bedre service.”

Er der eksempler på ting, der ikke 
fungerer bedre i sundhedshuset?

“Ikke mange. Et enkelt måske. Regi-
onen har en røntgenafdeling her, og 
jeg forsøgte at få en aftale med dem 
for at kunne komme lidt hurtigere 
til. Der var ikke den store fleksibilitet, 
selvom vi er naboer,” siger Simon 
Petersen, som efterfølgende måtte 
ud og investere i sit eget røntgen-
anlæg.

Til gengæld nævner han Sund-
hedshusets dialyseafsnit som et 
eksempel på et af de nære tilbud, 
der virkelig gør en forskel. Før skulle 
dialysepatienter booke tid i Hillerød 
og køre hele vejen frem og tilbage, 
men i dag kan de komme lige ind fra 
gaden og få deres blod renset. 
“Vi vil gerne have supersygehuse, 

men vi har også brug for det nære 
sundhedsvæsen, hvis kommunerne 
skal fungere,” siger Simon Petersen. 

Han er overbevist om, at sundheds-
huset nok skal bidrage til, at Helsin-
gør bliver en særdeles velfungeren-
de kommune, også i fremtiden.

Gode råd ved 
kliniksamarbejde og 
sammenlægning 
Ved kliniksamarbejde, og især 
ved sammenlægning (fusion), 
er man velkommen til at kon-
takte Jens Krenchel, chefjurist i 
DKF for råd og vejledning. Jens 
anbefaler, at man så tidligt som 
muligt får tænkt forholdet til 
og håndtering af personale ind 
og får set på om der er regn-
skabsmæssige/driftsmæssige 
forhold som man kan trimme. 
Hvis man skal mere end et 
kliniksamarbejde og i retning af 
en egentlig sammenlægning/
fusion, så kan der være skat-
temæssige forhold, der skal 
tænkes ind, og som kan tage 
tid at få på plads. Det vil derfor 
være naturligt at man også får 
inddraget revisor og givetvis 
advokat undervejs i processen.

Simon Petersen på sit 
nye kontor i sundheds-
huset i Helsingør. 
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Hverdagsinnovation skal 
sikre den nære sundheds-
indsats i Helsingør  
Helsingørs borgmester Benedikte Kiær (K) håber, at det nye sund hedshus vil 
danne ramme for hverdagsinnovation, der kan styrke patientforløbet og den nære 
sundhed for byens 47.000 indbyggere.

Helsingør har som en af landets første kommuner samlet 
kommunens mange forskellige sundhedstilbud under 
samme tag, hvor både regionen og de private sundheds-
aktører kan støtte hinanden, udveksle viden og ideer. Og 
det er netop hensigten, at huset skal styrke samarbejdet 
på tværs af sektor og mellem de forskellige sundhedsak-
tører, siger borgmester Benedikte Kiær (K).

“Det skal selvfølgelig gerne kunne mærkes af dem, der 
benytter huset, at der bliver bedre sammenhæng i deres 
forløb. Vi oplever allerede nu et tættere samarbejde 
mellem regionen og vores midlertidige pladser, hvilket 
er til stor glæde for borgerne, “ fortæller borgmesteren. 
Og selvom der kun er gået et halvt år, siden hun holdt 
åbningstale for husets indbyggere og brugere, kan resul-
taterne allerede ses:

“Vi oplever allerede en bedre dialog på tværs af sund-
hedsaktørerne - for eksempel har de praktiserende læger 
i sundhedshuset benyttet sig af muligheden for med det 
samme, at sende en patient til en røntgenundersøgelse i 
den regionale del af sundhedshuset, ligesom der er god 
dialog mellem de mange forskellige praksis ydere, der 
har lejet sig ind,” siger Benedikte Kiær til Kiropraktoren.

Og ifølge borgmesteren er det ofte i husets fællesarea-
ler, den faglige sparring og de sociale relationer knyttes, 
hvilket styrker samarbejdet om borgerne:
”For eksempel er der mange, der benytter den fælles 
kantine i sundhedshuset og får en god snak over froko-
sten, som så igen giver mulighed for at lære hinandens 
specialer at kende, “ siger hun.

“Ved at sidde i samme hus får vi øje på mange oplagte 
samarbejdsmuligheder og nye måder at bruge hinanden 
på, som vi kalder hverdagsinnovation, og det følges af en 
styregruppe, der også sikrer en løbende evaluering af de 
igangsatte initiativer,” siger Benedikte Kiær.

Fra borgernes side, er der også stor tilfredshed, fortæller 
hun - selvom enkelte kan have lidt svært ved at finde 
rundt i det store hus.

“De synes, det er fantastisk flot og nogle rigtig fine 
rammer til genoptræning, døgnophold og til de øvrige 
sundhedstilbud, de benytter i sundhedshuset,” siger 
Benedikte Kiær. 

Vejvisningen arbejdes der på, forsikrer hun.

– Ved at sidde i samme hus får vi øje på 
mange oplagte samarbejdsmuligheder  

og nye måder at bruge hinanden på,  
som vi kalder hverdagsinnovation,  
og det følges af en styregruppe, der  

også sikrer en løbende evaluering af  
de igangsatte initiativer.

...
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Fagligt Årsmøde?
Glæder I jer også til årets faglige 
årsmøde og generalforsamling? 
Jeg gør! Der er meget at mødes 
om – og jeg har meget at berette 
om fra de seneste to år.

I kan læse meget mere om Fagligt 
Årsmøde inde i bladet, men jeg vil 
alligevel slå lidt på tromme for pro-
grammet. Det er det mest ambitiøse 
nogensinde, og vi håber, at mange 
af jer vil være med. Der er både tryk 
på det faglige og det politiske.

Siden Sundhedsstyrelsens rapport 
om sygdomsbyrden fra foråret slog 
fast, at lænde- og nakkesmerter er 
de sygdomme der rammer flest og 
koster samfundet mest, har vi i DKF 
arbejdet hårdt for at kommunikere 
budskabet til politikere, embeds-
mænd og almindelige borgere. Når 
I modtager dette blad, har jeg netop 
været på besøg hos Sundhedsmi-
nister Sophie Løhde og formand for 
Sundhedsstrukturkommissionen 
Jesper Fisker.

I kan også læse om vores debatter 
på Folkemødet inde i bladet – og så 
har jeg været på rundtur hos stort 
set alle sundhedsordførerne i løbet 
af forsommeren.

Det primære mål er at løfte muskel- 
skelet-dagsordenen – og lige så 
vigtigt at vise, hvor vi kiropraktorer 
kan hjælpe politikerne med at løse 
et stort problem.  

Nemlig at muskel-skelet-området 
er underprioriteret, at patienterne 
mangler en plan og at brugerbeta-
lingen skaber ulighed. 

På Christiansborg møder vi både 
forståelse og enighed, men derfra 
og så til at finansministeren åbner 
statskassen er der meget, meget 
langt. Men vi kæmper for det.

På årsmødet holder vi netop en 
debat om muskel-skelet-lidelser. 
Vi har inviteret repræsentanter fra 
både Sundhedsstyrelsen, VIVE og de 
Lægevidenskabelige Selskaber og 
har fået Altingets Ole Toft til 
at moderere debatten. Jeg 
tror ikke vi er uenige om 
ret meget – men måske 
kan vi finde fælles løs-
ninger vi sammen kan 
bakke op om.

Jeg glæder mig til at 
se jer.

Formand
Michael Christensen
Foto: Søren Osgood



DKF gav den gas på  Folkemødet
Masser af fokus på bevæge-
apparatssmerter på  
Folkemødet – men langt  
mellem løsninger.

Kalenderen var fyldt godt ud, da 
Dansk Kiropraktor Forenings for-
mand, Michael Christensen, tog til 
Folkemødet på Bornholm tidligt 
torsdag den 15. juni. Også Dansk Sel-
skab for Kiropraktiks forkvinde Ceci-
lie Testern og direktør for Kiroprak-
torernes Videnscenter Henrik Wulff 
Christensen var med på klippeøen.  
Allerede samme eftermiddag stod 
DKF’s formand klar sammen med 
DSK’s Cecilie Testern i Styrelsen for 
Patientsikkerheds telt. Under over-
skriften ’Sundhedsvæsenets helte’ 
var der dømt skattejagt og dialog 
med folket for en lang række af 
sundhedsvæsenets faggrupper.

Fredag kl. 15.00 inviterede Prak-
tiserende Lægers Organisation 
og Dansk Kiropraktor Forening til 
debat om smerter i muskler og 
led. Problemet er, at danskere med 
enten slidgigt eller ondt i ryggen er 
blandt dem, der er indlagt mest, og 
personer med ondt i ryg, nakke eller 
slidgigt har mange flere sygedage 
end andre. Og sådan har det været 
i mange år. Der mangler en samlet 
national plan for de mange med 
ondt i ryg, knæ og skuldre. Vi forven-
ter og håber, at patienterne banker 
på det rigtige sted, i mange tilfælde 
selv betaler regningen og så i øvrigt 
bliver raske. 

PLO og DKF var derfor gået sam-
men for at finde ud af, hvad planen 
er (eller skal være) for de mange, der 
lider af smerter i bevægeapparatet. 
På scenen stod Michael Christensen, 
Mireille Lacroix (næstformand PLO), 
Tanja Popp (Sundhedsstyrelsen) og 
de to regionale politikere Brian Høier 

(S) og Stine Roldgaard (SF). Til at 
facilitere debatten havde DKF hyret 
Lawand Hiwa Namo

Alle var enige om at problemet er 
der og at det ikke bliver løst. Men 
derfra og så til at kunne præsente-
re en grydeklar løsning er alligevel 
langt væk.

- Det er dejligt, at vi – lægerne, 
politikerne, sundhedsstyrelsen og 
os – er enige om, at der er et pro-
blem og at det kræver fokus. Det er 
sådan en debat med til. Men det står 
også sørgeligt klart at ’ondt i ryggen’ 
hverken er sexet eller tilstrækkeligt 
enkelt til at løse med et snuptag. 
Men det betyder bare at vi skal blive 

ved, konkluderer Dansk kiropraktor 
Forenings formand, Michael Chri-
stensen.

Og fokus på ’ondt i ryggen’ var der 
på årets folkemøde. Lørdag middag 
bød Altinget velkommen til endnu 
en debat om smerter i nakke og 
lænd og implikationerne for sund-
hedsvæsenet. Udover DKFs formand 
var også professor Jan Hartvigsen 
i panelet sammen med ergotera-
peuterne og fysioterapeuternes 
formænd samt direktøren for Forsik-
ring og Pension. Altingets Ole Toft 
faciliterede debatten.
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Michael Christensen, Mireille Lacroix, 
Tanja Popp, Brian Høier (S) og Stine 
Roldgaard (SF) diskuterer planen  
for de mange med smerter i bevæg-
apperatet. 
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Har dit regnskab brug 
for et sundhedstjek?
Få styr på din økonomi 
sammen med os.

Hos Deloitte rådgiver vi dig om alt lige fra 
udarbejdelse af regnskaber og driftsoptimering 
til forretningsudvikling og bogføring. Vi har 
specialiserede kollegaer over hele landet, der 
sidder klar til at hjælpe dig. 

Niels Nygaard
Statsautoriseret revisor
+45 23 61 36 41
nnygaard@deloitte.dk

Maja Kloborg Jacobsen
Assistant Manager
+45 30 93 66 36
mkloborg@deloitte.dk

Advokat Mette Neve har mangeårig erfaring med rådgivning 
omkring køb og salg af kiropraktorklinikker.

Mette er din aktive rådgiver og sparringspartner i alle aspekter 
omkring praksishandlen. Rådgivningen omfatter bl.a. forhand-
ling af vilkår, udarbejdelse af overdragelsesaftale, indgåelse af 
samarbejdsaftale, håndtering af medarbejderforhold og lokaler 
og planlægning af ejerstruktur.

Mette Neve
PARTNER, ADVOKAT

M: + 45 50 74 41 73
neve@clemenslaw.dk
www.clemenslaw.dk

SKAL DU KØBE 
ELLER 
SÆLGE PRAKSIS?
Dit valg af rådgiver gør en forskel.

DKF gav den gas på  Folkemødet
Årets sidste folkemødearrangement var arrangeret af 
Danske Osteopater som gerne vil samarbejde mere med 
blandt andrekiropraktorerne, men også ergoterapeuter-
ne og fysioterapeuterne.

Umiddelbart efter Osteopaternes debat lørdag holdt 
Sundhedsstyrelsen også en debat om muskel-ske-
let-smerter med deltagelse af bl.a. Jan Hartvigsen og 
Gigtforeningens formand.

– Det er dejligt, at vi - lægerne,  
politikerne, sundhedsstyrelsen og os -  
er enige om, at der er et problem og at  

det kræver fokus. (...) Men det står  
også sørgeligt klart at ‘ondt i ryggen’  
hverken er sexet eller tilstrækkeligt 

enkelt at løse med et snuptag.

...
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Temaet bygger videre på sidste års 
tema Viden Vinder, og skal symboli-
sere, at der i de kommende år både 
sker en udvikling i sundhedsvæs-
net generelt og med professionen. 
Sundhedsvæsnet og i høj grad 
sekundærsektoren er presset, og 
politikere, eksperter, fagorganisati-
oner m.fl. har alle mange forslag og 
meninger om, hvordan fremtidens 
sundhedsvæsenet skal organiseres. 
Med strukturkommissionen må 
tiden vise, hvor planen og organise-
ringen egentlig lander, og hvilken 
rolle kiropraktorerne får.
Kiropraktorprofessionen skal derfor 
være klar til at byde ind og være klar 
på udviklingen og bringe professio-
nens viden i spil.
Kiropraktorerne skal også hver især 
være klar til at udvikle sig fagligt. 

Det kan både være ift. nyeste forsk-
ning og viden om f.eks. smerter, 
patientuddannelse, kontekstuelle 
effekter eller faglige vejledninger og 
retningslinjer og lovgivning. Det hele 
bidrager til udvikling, som forhå-

bentlig bliver til gavn for patienterne 
og den enkelte kiropraktor.

Udvikling kan derfor ske på mange 
måder og niveauer, men kiropraktor-
professionen skal først og fremmest 
være klar til forandring og udvikling 
og turde tage skridtet, også selvom 
det er usikkert, hvad der venter på 
den anden side. Kiropraktorprofes-
sionen har om nogen udviklet sig 
over de sidste 100 år, og det er dén 
retning og mentalitet, som skal 
fortsætte, så professionen ikke bliver 
holdende ved perronen - for toget 
kører, uanset om professionen er 
med eller ej.

Få indblik i hvad du kan opleve til 
Fagligt Årsmøde 23

Torsdag til fordybelse
Udover den officielle åbning om 
torsdagen har du mulighed for at 
vælge imellem flere heldagskurser, 
som spænder bredt fra pædiatri (Pe-
ter Toftedal, Casper Nim og Jenny 
Jacobsen), til søvn og smerter (Poul 

Jennum), perifær neuropati (Peter 
Udby og Rune Mieritz), nakke og 
overekstremiteter (Ulrik Sandstrøm) 
og self-compassion (Helle Lauer-
sen). Kurserne giver plads til både 
at blive inspireret og fordybe sig, 
således at viden ikke bare bliver til 
inspiration, men kan bruges man-
dag morgen.

Fremtid og udvikling
Fredag formiddag sættes helikop-
teren til at flyve højt over 3 plenum-
moduler. Første plenummodul bliver 
en paneldebat, hvor målet er at 
sætte ord på og diskutere, hvad der 
skal gøres med den store gruppe 
af patienter med muskel-skelet-li-
delser. Her vil du bl.a. kunne høre 
Tanja Popp (Sundhedsstyrelsen), 
Jakob Kjellberg (Danmarks førende 
sundhedsøkonom, VIVE) og DKF-for-
mand Michael Christensen.

På det andet plenummodul vil du 
kunne høre om kroniske smertepa-
tienter med Morten Høgh, og hvad 
der stilles af krav til kiropraktorprak-

Vi ses til årets begivenhed 
- Fagligt Årsmøde 2023
Traditionen tro slår Dansk Kiropraktor Forening, 
Kiropraktor fonden og Kiroprakto rernes Videnscenter  
dørene op til tre eventyr lige dage i november i 
H.C. Andersens fødeby Odense. Fagligt Årsmøde 2023  
bliver som i 2021 to dage med faglighed og en dag  
med Dansk Kiropraktor Forenings generalforsamling.  
Her får du et indblik den faglige del af programmet. 

ÅRETS TEMA - EN PROFESSION I UDVIKLING
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sis i håndteringen af denne patient-
gruppe. Sidste modul vil sætte fokus 
på digitalisering i praksis. Hvad er 
fremtiden?, og hvilken plads har det 
i kiropraktorpraksis? På modulet vil 
du kunne høre Jan Hartvigsen (SDU 
og Kiropraktorernes Videnscenter), 
Peter Munch Jensen (Sundheds-
datastyrelsen) og Cecilie Testern 
Wissing (DSK).

Noget for enhver smag
Fredag eftermiddag kan du vælge 
imellem 10 moduler som spænder 
bredt fra teknikworkshop med kiro-
praktorkollegaer, til e-sport (Head 
of Performance, Kasper Straube), 
funktionelle lidelser (professor Lene 
Toscano), Diversity, Equity and In-
clusion (Amy Miller) og psykologisk 
tryghed (ledelseskonsulent Heidi 
Bøgelund). Modulerne er kortere, 
men vil stadig kunne give dig viden 
med hjem og måske skabe interesse 
for nye områder som kan bruges i 
praksis. 

Sociale aktiviteter
Ingen kongres uden samvær, fest og 
farver. Torsdag aften kan du komme 
med til velkomstreception i en ægte 
bankboks. Velkomstreceptionen bli-
ver afholdt på Drewsens Spisehus få 
hundrede meter fra Odeon. Fredag 
aften byder på en tur ”ud-af-huset”. 
Turen går til Nyborg Destilleri, hvor 
der både vil være en rundtur og 
mulighed for at smage på gyldne 
dråber. Efterfølgende vil der være 
middag og musik inden turen går 
retur til Odense. Årsmødet bliver 
traditionen tro afsluttet med en fan-
tastisk Årsfest lørdag aften, hvor der 
vil være alt, hvad hjertet begærer, en 
lille overraskelse og fest og dans til 
langt ud på natten.

Udstillere
Som tidligere år vil du i alle pauser 
kunne møde udstillere i fællesom-
rådet. Udstillerne vil være bredt 
repræsenteret indenfor banker, kiro-
praktorudstyr, journalsystemer osv. 
Du vil også kunne møde Dansk Kiro-
praktor Forening og Kiropraktorer-
nes Videnscenter og høre mere om 
forskning, efteruddannelse, kvalitet, 
politik og moderniseringsarbejdet.

Andreas Bue Tøllner
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Vi skal vedligeholde og dyrke den kiropraktiske flamme 
og det unikke sammenhold som professionen har.  

Vi skal have tre dage med fest, faglighed og forening og 
sammen være med til at udvikle os selv og faget – ung 
som gammel. Selvom festivalsæsonen er ovre, så er der 

alligevel en stemning og følelse af liv og glade dage, og for 
alle involveret i planlægningen er dét, det bare hele værd. 

Hvornår: 
Torsdag den 9. november – 
lørdag den 11. november 
2023

Hvor: 
Odeon, Odeons Kvarter 1, 
5000 Odense C
Scan QR koden og læs  
mere samt for tilmelding 

Følg os på Facebook: 
www.facebook.com/
fagligkongres

Følg os på Instagram:  
@fagligkongres
Spørgsmål? Skriv til:  
fk@kiroviden.sdu.dk

Andreas Bue Tøllner, kongreschef, Kiropraktorernes Videnscenter



PROGRAM
TORSDAG DEN 9. NOVEMBER
Tid Program
8.00 – 9.00 Registrering
9.00 – 10.00 D1M1: Officiel åbning

•  Karin Friis Bach, formand for sundhedsudvalget, regionsrådsmedlem, Danske Regioner
•  Richard Brown, secretary-General of the World Federation of Chiropractic
•  Michael Christensen, formand, Dansk Kiropraktor Forening
•  Anette Blynel, formand, Kiropraktorfonden
•  Cecilie Testern Wissing, formand, Dansk Selskab for Kiropraktik

10.00 – 10.30 Pause
10.30 – 12.30 D1M2: 

Børn og unge
D1M3: 
Self-Compassion  
for sundheds-
professionelle

D1M4: 
Søvn og smerter

D1M5: 
Nakke, skulder og  
armsmerter - udredning, 
diagnostik og behandling 

D1M6: 
Perifer neuropati 

D1M7: 
Udvidet  
patientuddannelse 

12.30 – 13.45 Frokost
13.45 – 15.15 Børn og unge Self-Compassion  

for sundheds-
professionelle

Søvn og smerter Nakke, skulder og 
armsmerter - udredning, 
diagnostik og behandling

Perifær neuropati

15.15 – 16.00 Eftermiddagspause
16.00 – 17.30 Børn og unge Self-Compassion  

for sundheds-
professionelle

Søvn og smerter Nakke, skulder og 
armsmerter - udredning, 
diagnostik og behandling

Perifær neuropati

17.30 – 18.00 Pause/transport
18.00 – 22.00 Velkomstreception Turnuscafé (kl. 18.00 – 19.00)

LØRDAG DEN 11. NOVEMBER
Tid Program
8.00 – 9.00 Registrering
9.00 – 10.30 DKF’s generalforsamling
10.30 – 11.00 Formiddagspause
11.00 – 12.30 DKF’s generalforsamling
12.30 – 13.45 Frokost
13.45 – 15.15 DKF’s generalforsamling
15.15 – 16.00 Eftermiddagspause
16.00 – 17.00 DKF’s generalforsamling
17.00 – 18.00 Pause / fritid
18.30 – 19.00 Reception
19.00 – 03.00 Årsfest

FREDAG DEN 10. NOVEMBER
Tid Program
8.00 – 9.00 Registrering
9.00 – 10.00 D2M1: 

Håndtering af muskel-skelet-lidelser – en national strategi
Moderator: Ole Toft, Sundhedspolitisk analytiker og journalist, Altinget
•  Tanja Popp, enhedschef, Sundhedsstyrelsen
•  Erik Jylling, sundhedspolitisk direktør, Danske Regioner
•  Michael Christensen, formand, Dansk Kiropraktor Forening
•  Jakob Kjellberg, professor i sundhedsøkonomi, VIVE
•  Mireille Lacroix, næstformand, Praktiserendes Lægers Organisation

Deltager i plenum

10.00 – 10.30 Formiddagspause
10.30 – 11.20 D2M2: Kroniske smerter - hvilke krav stiller det til kiropraktorfaget?

Morten Høgh, PhD, MSc Pain
Deltager i plenum

11.20 – 11.40 Pause
11.40 – 12.30 D2M3: Kan man være kiropraktor uden at bruge sine hænder? - Digitalisering i kiropraktorpraksis

Moderator: Mette Jensen Stochkendahl
•  Jan Hartvigsen, kiropraktor, professor og forskningsleder ved SDU, seniorforsker ved Kiropraktorernes Videnscenter.
•  Peter Munch Jensen, afdelingschef, Sundhedsdatastyrelsen
•  Cecilie Testern Wissing, formand, Dansk Selskab for Kiropraktik

Deltager i plenum

12.30 – 13.45 Frokost
13.45 – 15.15 D2M4: 

Manuelle teknikker til 
perifere led – work-
shop

D2M5: 
E-sport på eliteniveau 

D2M6: 
Diversitet, lighed og 
inklusion 

D2M7: 
Forhandling i praksis 

D2M8: 
Psykologisk tryghed i 
kiropraktorpraksis

SS1: 
Taping for studerende  

15.15 – 16.00 Eftermiddagspause
16.00 – 17.30 D2M9: 

Manuelle teknikker til 
perifere led – work-
shop (gentagelse) 

D2M10: 
Udvikling af røntgen i  
kiropraktorpraksis 

D2M11: 
PoKK23 – Giv dine 
egne data liv

D2M12: 
Funktionelle lidelser 

D2M13: 
Akutte situationer i 
kiropraktorpraksis

SS2: 
Diversitet, lighed og 
inklusion 

18.30 – 01.00 Socialt arrangement
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•  Michael Christensen, formand, Dansk Kiropraktor Forening
•  Anette Blynel, formand, Kiropraktorfonden
•  Cecilie Testern Wissing, formand, Dansk Selskab for Kiropraktik

10.00 – 10.30 Pause
10.30 – 12.30 D1M2: 

Børn og unge
D1M3: 
Self-Compassion  
for sundheds-
professionelle

D1M4: 
Søvn og smerter

D1M5: 
Nakke, skulder og  
armsmerter - udredning, 
diagnostik og behandling 

D1M6: 
Perifer neuropati 

D1M7: 
Udvidet  
patientuddannelse 

12.30 – 13.45 Frokost
13.45 – 15.15 Børn og unge Self-Compassion  

for sundheds-
professionelle

Søvn og smerter Nakke, skulder og 
armsmerter - udredning, 
diagnostik og behandling

Perifær neuropati

15.15 – 16.00 Eftermiddagspause
16.00 – 17.30 Børn og unge Self-Compassion  

for sundheds-
professionelle

Søvn og smerter Nakke, skulder og 
armsmerter - udredning, 
diagnostik og behandling

Perifær neuropati

17.30 – 18.00 Pause/transport
18.00 – 22.00 Velkomstreception Turnuscafé (kl. 18.00 – 19.00)

LØRDAG DEN 11. NOVEMBER
Tid Program
8.00 – 9.00 Registrering
9.00 – 10.30 DKF’s generalforsamling
10.30 – 11.00 Formiddagspause
11.00 – 12.30 DKF’s generalforsamling
12.30 – 13.45 Frokost
13.45 – 15.15 DKF’s generalforsamling
15.15 – 16.00 Eftermiddagspause
16.00 – 17.00 DKF’s generalforsamling
17.00 – 18.00 Pause / fritid
18.30 – 19.00 Reception
19.00 – 03.00 Årsfest

FREDAG DEN 10. NOVEMBER
Tid Program
8.00 – 9.00 Registrering
9.00 – 10.00 D2M1: 

Håndtering af muskel-skelet-lidelser – en national strategi
Moderator: Ole Toft, Sundhedspolitisk analytiker og journalist, Altinget
•  Tanja Popp, enhedschef, Sundhedsstyrelsen
•  Erik Jylling, sundhedspolitisk direktør, Danske Regioner
•  Michael Christensen, formand, Dansk Kiropraktor Forening
•  Jakob Kjellberg, professor i sundhedsøkonomi, VIVE
•  Mireille Lacroix, næstformand, Praktiserendes Lægers Organisation

Deltager i plenum

10.00 – 10.30 Formiddagspause
10.30 – 11.20 D2M2: Kroniske smerter - hvilke krav stiller det til kiropraktorfaget?

Morten Høgh, PhD, MSc Pain
Deltager i plenum

11.20 – 11.40 Pause
11.40 – 12.30 D2M3: Kan man være kiropraktor uden at bruge sine hænder? - Digitalisering i kiropraktorpraksis

Moderator: Mette Jensen Stochkendahl
•  Jan Hartvigsen, kiropraktor, professor og forskningsleder ved SDU, seniorforsker ved Kiropraktorernes Videnscenter.
•  Peter Munch Jensen, afdelingschef, Sundhedsdatastyrelsen
•  Cecilie Testern Wissing, formand, Dansk Selskab for Kiropraktik

Deltager i plenum

12.30 – 13.45 Frokost
13.45 – 15.15 D2M4: 

Manuelle teknikker til 
perifere led – work-
shop

D2M5: 
E-sport på eliteniveau 

D2M6: 
Diversitet, lighed og 
inklusion 

D2M7: 
Forhandling i praksis 

D2M8: 
Psykologisk tryghed i 
kiropraktorpraksis

SS1: 
Taping for studerende  

15.15 – 16.00 Eftermiddagspause
16.00 – 17.30 D2M9: 

Manuelle teknikker til 
perifere led – work-
shop (gentagelse) 

D2M10: 
Udvikling af røntgen i  
kiropraktorpraksis 

D2M11: 
PoKK23 – Giv dine 
egne data liv

D2M12: 
Funktionelle lidelser 

D2M13: 
Akutte situationer i 
kiropraktorpraksis

SS2: 
Diversitet, lighed og 
inklusion 

18.30 – 01.00 Socialt arrangement

Program
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Mød disse udstillere til   Fagligt Årsmøde 2023 
Når vi til november slår dørene op til Fagligt Årsmøde  
2023, har vi samlet en lang liste med udstillere, 
som du kan møde under kongressen. 
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Mød disse udstillere til   Fagligt Årsmøde 2023 



Opvarmning til generalforsamling: 

Sådan forbereder du dig, 
gode råd til medlemsforslag 

og vigtige deadlines 
2023 er et politisk år i Dansk Kiropraktor Forening.  

Det betyder, at vi i forbindelse med fagligt årsmøde til november afholder 
generalforsamling. 

GENERALFORSAMLINGEN AFHOLDES LØRDAG D. 11. NOVEMBER 2023

Generalforsamlingen afholdes i ulige 
år. Alle medlemmer af Dansk Kiro-
praktor Forening må deltage. Hvis 
du som medlem ønsker at stemme 
til generalforsamlingen, kræver det, 

at du personligt møder op. Medlem-
mer der er studerende, pensione-
rede, bosat i udlandet eller passive 
(ikke det samme som midlertidigt 
ude af erhverv) har ikke stemmeret. 

Dansk Kiropraktor Forenings 
bestyrelse og medlemmerne af 
Dansk Kiropraktor Råd er alle på 
valg. Senest lørdag d. 14. oktober 
offentliggør og fremsender Dansk 
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Kiropraktor Forening lister med bestyrelsens og rådets 
kandidater. Her fremgår det, hvem der genopstiller, og 
hvem der afgår. Afgående bestyrelse og råd er forpligtet 
til at stille forslag til hhv. ny fuldtallig bestyrelse og nyt 
fuldtalligt råd, herunder forslag til ny formand.

Bestyrelsens arbejde og opstilling til bestyrelsen
Bestyrelsens opgave er at varetage foreningens anlig-
gender mellem generalforsamlingerne og holde med-
lemmerne løbende orienteret.

Bestyrelsen holder møde cirka 10 gange om året. De 
fleste møder afholdes på hverdage i tidsrummet 09.00-
16.00. Derudover afholdes der cirka 3-4 møder om året 
i weekender. Det er sekretariatet, der planlægger og 
forbereder bestyrelsesmøderne samt udarbejder dagsor-
denen for møderne. 

Bestyrelsen består af syv personer, der alle har forskellige 
ansvarsområder og dertilhørende opgaver. Det kan være 
poster i Kiropraktorfonden, i diverse udvalg eller i en 
arbejdsgruppe.  

Alle medlemmer i Dansk Kiropraktor Forening har mu-
lighed for at indstille deres kandidatur til bestyrelsen. 
Ønsker man at stille op til bestyrelsen skal man senest 
d. 28. oktober sende en mail til dkf@danskkiropraktor-
forening.dk, hvor det tydeligt fremgår, at man ønsker at 
opstille som kandidat til bestyrelsen, og om opstillingen 
gælder formandsposten eller medlemskab af bestyrel-
sen. Derudover skal mailen indeholde:  
• Navn: 
• Alder: 
• Arbejdsplads: 
• Hvorfor ønsker du at opstille til bestyrelsen? 
• Hvad ønsker du at opnå som medlem af bestyrelsen?  

Rådets arbejde og opstilling til Dansk Kiropraktor Råd 
Dansk Kiropraktor Råd (DKR) består af fem medlemmer 
og to suppleanter. Rådets væsentligste opgave er at 
rådgive medlemmer i klagesager og sager, der måtte 
blive rejst mod dem i deres egenskab af kiropraktor. På 
årsbasis er der ca. 40 sager, der af den ene eller anden 
grund, involverer kiropraktorer og er relevante for DKR at 
involvere sig i, især som følge af, at medlemmer henven-
der sig for at få rådgivning og kollegial sparring.

Medlemmer og suppleanter af Dansk Kiropraktor Råd 
må ikke varetage tillidsposter i Dansk Kiropraktor For-
ening, være medlem af DKF’s bestyrelse eller være med-
lem af offentlige klage- eller erstatningsorganer inden 
for sundhedsvæsenet, være forsikringskonsulent eller 
tilsvarende inden for forsikringsbranchen. 

Ønsker man at opstille som kandidat til Dansk Kiroprak-
tor Råd skal man senest d. 28. oktober sende en mail 

til dkf@danskkiropraktorforening.dk, hvor det tydeligt 
fremgår, at man ønsker at opstille som kandidat til rådet. 
Mailen skal derudover indeholde følgende: 
•  Navn: 
• Alder: 
• Arbejdsplads: 
•  Hvorfor ønsker du at opstille til Dansk Kiropraktor Råd? 
•  Hvad ønsker du at bidrage med som medlem af Dansk 

Kiropraktor Råd?  

Medlemsforslag 
På enhver ordinær generalforsamling er der mulighed 
for, at medlemmer kan indstille forslag, som forelægges, 
drøftes og behandles på generalforsamlingen. Det er kun 
forslag, der er opført på dagsordenen, der kan vedtages. 
Et medlemsforslag som stilles til generalforsamlingen, 
skal være af principal karakter. Det kan fx være ændring 
af DKF’s vedtægter. Ønsker et medlem at indstille et 
medlemsforslag skal det sendes til dkf@danskkiroprak-
torforening.dk senest d. 21. oktober 2023. 

Jens Krenchel, chefjurist i Dansk Kiropraktor Forening, 
sidder klar til at hjælpe medlemmer med at udarbej-
de medlemsforslag, så de lever op til formatet, og Jens 
understreger vigtigheden i, at et forslag er gennemarbej-
det: 
- Der er ikke nogen deciderede formkrav til medlems-
forslagene eller en skabelon, man skal bruge, hvis man 
ønsker at indsende et medlemsforslag. Jeg opfordrer 
dog alle til at lave et gennemarbejdet forslag. Jeg står til 
rådighed, så man skal blot bede om hjælp – og gerne i 
lidt god tid. 

Der er ikke nogen  
deciderede formkrav til 

medlemsforslagene eller en 
skabelon, man skal bruge, 

hvis man ønsker at indsen-
de et medlemsforslag.  

Jeg opfordrer dog alle til 
at lave et gennemarbejdet 

forslag. Jeg står til rådighed, 
så man skal blot bede  
om hjælp – og gerne i  

lidt god tid. 

Jens Krenchel,  
chefjurist i  

Dansk Kiropraktor Forening
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VIGTIGE 
DATOER

Sådan forbereder du dig til  
generalforsamlingen: 

LÆS VEDTÆGTERNE
Det er en god idé at læse vedtægterne. Det er 15 sider, som gør dig meget klogere på generalforsamlingen og 
foreningen. 

TAG TIL GENERALFORSAMLING I DIN KREDS
Til KKF-kredsenes generalforsamlinger deltager DKF’s bestyrelse blandt andet for at informere om, hvad der 
skal besluttes på dette års generalforsamling (se datoer på side XX). 

LÆS MATERIALET
Sekretariatet udsender en detaljeret dagsorden og en årsrapport. Hvis noget er uklart, er du altid velkommen 
til at kontakte sekretariatet. Du kan også finde flere informationer på hjemmesiden eller i tidligere dagsorde-
ner/referater. 

TAG STILLING HJEMMEFRA
Sæt dig ind i beslutningerne, der skal træffes. Drøft for og imod med kolleger, så du er forberedt på, hvad du 
selv mener.

Senest lørdag d. 14. oktober 
offentliggør og fremsender 
DKF lister med bestyrelsens og 
rådets kandidatlister. 

Senest d. 21. oktober 
skal eventuelle medlemsfor-
slag fremsendes til DKF. 

Senest lørdag d. 28. oktober 
skal medlemmer der ønsker 
at stille op til bestyrelsen eller 
rådet melde sig.

Senest onsdag d. 1. november 
udsender DKF dagsordenen. 

Læs mere om generalforsamling, find vedtægter, deadlines, gode råd mm. på 
www.danskkiropraktorforening.dk/gf 



www.kircacs.dk

GÆLDER FOR DE FØRSTE 10 KLINIKKER, DER TEGNER ABONNEMENT I EFTERÅRET 2023

CERTIFICERET JOURNALSYSTEM
Vil du arbejde med egne kvalitetsdata i 

praksis  - brug KirCACS

KirCACS er certificeret af sundhed.dk 
hos Sentinel

Bruges af flere end 65 % af 
alle danske kiropraktorer 

(DKF resultatrapport 2022)

DIT JOURNALSYSTEM
KirCACS er udviklet af kiropraktorer 
til kiropraktorer og skræddersyet til 
kiropraktorernes specifikke behov

GØR SOM DINE KOLLEGER 
Kontakt os via kontaktformularen på 
www.kircacs.dk for at blive en del af 

KirCACS

SKIFT JOURNALLEVERANDØR 
OG SPAR 50% PÅ OPSTARTSGEBYRET

ENESTÅENDE 

TILBUD 

PÅ KIRCACS



I foråret 2023 stiftede Dansk Selskab 
for Kiropraktik (DSK) foreningen 
Kirosport Danmark. Foreningen 
udspringer fra den tidligere fokus-
gruppe for idrætskiropraktik. Ved 
foreningens stiftelse blev Corrie 
Myburgh (selvstændig kiropraktor 
og forsker ved Kiropraktorernes 
Videnscenter) valgt som formand 
for foreningen og Louise Aagaard 
Hansen (efteruddannelseskonsulent 
ved Kiropraktorernes Videnscenter) 

og Tine Aagaard Olsen (kiropraktor 
og medlem af DSK’s bestyrelse) blev 
valgt til bestyrelsen for Kirosport 
Danmark.

Kirosport Danmark vil bl.a. løse 
opgaver der udspringer fra følgende 
områder: Hverdagspraksis, efter-
uddannelse, forskning og koordi-
nation. Foreningen er stiftet for at 
kunne starte samarbejde med FICS 
(International Federation of Interna-

tional Sports Chiropractic). Det er et 
samarbejde, som FICS har ønsket i 
længere tid, og det giver Kirosport 
Danmark mulighed for at drage 
fordel af det store grundlæggende 
arbejde som FICS har lavet forud for 
samarbejdet. På FICS’ symposium 
i midten af juni blev Kirosport Dan-
mark indlemmet i den internationa-
le forening.

Corrie Myburgh og Louise Aagaard Hansen valgt til 
bestyrelsen i Kirosport Danmark

Gratulerer Cecilie!
Den 15. juni modtog kiropraktor Cecilie Krage Øverås sin 
ph.d.-grad fra SDU, efter hun sikkert og kompetent for-
svarede sin afhandling Pain in the low back and elsewhe-
re - prevalence, patterns and consequences i Laboratoriet 
for Leg og Innovation i bygning 39 på Syddansk Univer-
sitet.

Familie og venner havde taget turen fra Cecilies hjem-
land Norge til Odense for at støtte og følge hendes 
ph.d.-forsvar sammen med kolleger fra SDU, Kiroprakto-
rernes Videnscenter og Karolinska Institutet i Sverige.

På billedet (fra venstre mod højre): Opponenter ph.d. Lau 
Caspar Thygesen, Det sundhedsvidenskabelige Fakultet, 
SDU (formand for bedømmelseskomiteen) og professor 
Anne-Marie Nybo Andersen, Det sundhedsvidenskabeli-
ge Fakultet, Københavns Universitet, ph.d. Cecilie Krage 

Øverås, hovedvejleder professor SDU og seniorforsker 
Kiropraktorernes Videnscenter, Jan Hartvigsen, opponent 
professor Raymond Ostelo, Faculty of Science, Health 
Economics and Health Technology Assessment, Vrije 
Universiteit, Amsterdam, Holland og vejleder professor 
Paul Jarle Mork, NTNU, Norge.
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Corrie Myburgh Louise Aagaard Hansen Tine Aagaard Olsen

24 KIROPRAKTOREN EFTERÅR 2023

K
O

R
T 

N
YT



WFC’s forskningskomité har lance-
ret et nyt initiativ, indsatsgruppen 
Global Patient Safety (GPS), der har 
til formål at reducere hændelser 
og forbedre sikkerhedskulturen på 
tværs af kiropraktorfaget. Indsats-
gruppen vil fremhæve nøgleområ-
der inden for patientsikkerhed for 
at støtte kiropraktorer, opbygge og 
styrke den eksisterende kultur om-
kring sikker behandling og hjælpe 

med at imødekomme patienternes 
og offentlighedens forventninger. 
Indsatsgruppen bliver ledet af kiro-
praktor og ph.d. Katie Pohlman. De 
øvrige medlemmer af gruppen bli-
ver udvalgt blandt medlemmerne af 
WFC’s forskningskomité og blandt 
eksterne eksperter.
 
GPS blev enstemmigt godkendt af 
WFC’s bestyrelse på et møde i maj. 

Det vil blive overvåget af forsknings-
udvalget og involvere etablering af 
en ekspert-taskforce. Planlagte pro-
jekter vil omfatte en scoping-gen-
nemgang, identifikation af bedste 
praksis inden for rapportering af 
utilsigtede hændelser og læring, 
risikostyring i kiropraktisk praksis og 
aktiviteter i forbindelse med over-
sættelse af viden.

WFC har lanceret ny indsatsgruppe med fokus på global 
patientsikkerhed

Rikke Krüger Jensen og hendes 
medforfatteres videnskabelige 
artikel Patient expectations and 
levels of satisfaction in chiropractic 
treatment for lumbar radiculopathy. 
A mixed methods study er blevet 
udvalgt som ”Article of the Quarter” 
for 2. kvartal af 2023 af redaktionen 
bag Chiropractic & Manual Therapy.
Artiklen beskriver holdningerne og 
forventningerne til pakkeforløb for 
lumbal radikulopati blandt en grup-

pe kiropraktorpatienter i Danmark. 
Rikke Krüger Jensen og hendes 
medforfattere konkluderer, at pa-
tienterne var yderst tilfredse med 
pakkeforløb for lumbal radikulopati 
og anbefaler, at klinikere bør have 
fokus på en grundig undersøgelse, 
kommunikation og information 
om symptomer og prognose samt 
afstemning af forventninger om 
indholdet af konsultationen, herun-
der at MR ofte ikke er indikeret, samt 
behandlingsplanen og det forvente-
de resultat.

Udvælgelsen af artiklen er en stor 
og velfortjent anerkendelse af både 
artiklen og studiet og Rikke Krüger 
Jensen og hendes medforfatteres 
forskning.

Læs et resume af artiklen via histo-
rien på Kiropraktorernes Videnscen-
ters hjemmeside 

Tillykke til Rikke Krüger Jensen og 
hendes medforfattere med aner-
kendelsen!

Oplever du sommetider udfordrin-
ger når du vil logge ind på kirovio-
den.dk? Så læs videre her og få en 
forklaring på hvorfor og hvordan du 
skal forholde dig.

Kiropraktorernes Videnscenter 
er i gang med at modernisere og 
konvertere alle IT-systemer til nyere 
standarder herunder at skifte login 
ud fra NemID til MitID.

Du skal stadig bruge NemID, hvis du 
vil logge ind på ”min side” på 
www.kiroviden.dk

Det er derfor vigtigt, at du ikke slet-
ter NemID-appen før du får at vide 
at MitID er fuldt ud implementeret 
hos Kiropraktorernes Videnscenter.

Når overgangen til MitID er fuldendt, 
vil det fremgå tydeligt på hjemmesi-
den og ved login.

Flot og velfortjent anerkendelse 
til Rikke Krüger Jensen og  
hendes medforfattere

Login til 
kiroviden.dk

Læs flere nyheder 
på kiroviden.dk
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Opioidforbruget i Danmark er samlet set faldende, pri-
mært fordi forbruget af tramadol er halveret. Imidlertid 
er antallet af danskere, der får ordineret andre former for 
opioider stigende (1). Opioider ordineres ofte til patienter, 
der henvender sig hos egen læge eller på skadestuen 
med stærke akutte ryg- eller nakkesmerter. Forskere fra 
Australien har undersøgt effekten af opioider sammen-
lignet med placebopiller i behandling af akutte moderat 
til svære smerter (< 12 uger) i lænderyggen og nakken (2). 

347 deltagere rekrutteret fra egen læge eller skadestuer 
med enten akutte ryg- eller nakkesmerter blev rando-
miseret til at modtage enten 5 mg oxycodon to gange 
dagligt med stigende dosis til 10 mg dagligt i 6 uger eller 
indtil smerterne var væk (0 eller 1 ud af 10) eller placebo-
piller med det samme udseende. Det primære endemål 
var smerteintensitet målt efter 2, 4, 6, 12, 26, og 52 uger. 
Efter 2, 4, 6, 12, og 26 uger var der ingen statistisk signi-
fikant forskel mellem grupperne, dog en tendens til, at 
placebogruppen rapporterede færre smerter. Efter 52 
uger var der statistisk signifikant forskel mellem grup-
perne således, at placebogruppen rapporterede færrest 
smerter. 

Der var ingen statistisk forskel i antallet af bivirkninger 
mellem grupperne selv om flest i opioidgruppen rappor-
terede bivirkninger, 127 tilfælde hos 61 patienter i opioid-
gruppen mod 91 tilfælde hos 51 deltagere i placebogrup-
pen. De hyppigste bivirkninger var opkast, forstoppelse, 
hovedpine, svimmelhed og søvnighed. Desuden fandt 
forfatterne, at der i opioidgruppen efter 52 var statistisk 
signifikant flere, der udviste symptomer på afhængighed 
selv om behandlingen i undersøgelsen blev afsluttet 
efter 6 uger.

Forfatterne konkluderer, at korttidsforbrug af opioider 
ikke gavner patienter med akutte ryg- og nakkesmerter 
hverken umiddelbart eller over tid. Tværtimod giver flere 
bivirkninger og øget risiko for misbrug på længere sigt. 

Dette er den første placebokontrollerede undersøgelse, 
der undersøger effekten af opioider på akutte uspe-
cifikke ryg- og nakkesmerter. Således er der nu ingen 
evidens for, at opioider skal ordineres til denne patient-
gruppe, snarere tværtimod. Resultaterne af undersøgel-
sen bør kommunikeres af relevante sundhedsmyndig-
heder og regioner i Danmark til praktiserende læger og 
skadestuer således, at ordination for disse tilstande kan 
stoppe. Der findes gode alternativer til opioider, som er 
både effektive og sikre.      

Opioider virker ikke for akutte 
ryg- og nakkesmerter

1.  Sundhedsdatastyrelsen, 2023. https://sundhedsda-
tastyrelsen.dk/-/media/sds/filer/find-tal-og-analyser/
laegemidler/smertestillende-medicin/forbrug_af_
opioider_2021.pdf?la=da 

2.  Jones CMP et al. Opioid analgesia for acute low back 
and neck pain (the OPAL trial): a randomized place-
bo-controlled trial. Lancet 2023;402:304-12  
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FORSKNING KORT

Forskere fra Australien har undersøgt 
effekten af opioider sammenlignet med 
placebopiller i behandling af akutte 
smerter i lænd og nakke. Resultaterne 
viser, at der ikke er nogen effekt af 
opioider hverken på kort eller længere 
sigt – tværtimod. 
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I alt besvarede 238 patienter med 
lumbal radikulopati spørgeske-
maundersøgelsen. Af disse var 80-
90% meget tilfredse (≥8/10) med un-
dersøgelsen, informationen og den 
generelle behandling, mens 50% var 
meget tilfredse med behandlingsef-
fekten.

Den høje patienttilfredshed var 
relateret til en oplevelse af at blive 
grundigt undersøgt, god kommu-
nikation om diagnose og prognose 
samt kiropraktorens koordinering af 
behandlingen med andre sundheds-

professionelle. Omvendt var den lave 
tilfredshed relateret til manglende 
opfyldelse af patientforventninger, 
herunder at patienten ikke blev 
MR-skannet, samt dårlig interaktion 
mellem patient og kiropraktor.

På baggrund af resultaterne fra stu-
diet anbefaler forskerne, at klinikere 
har fokus på en grundig undersøgel-
se, kommunikation og information 
om symptomer og prognose samt 
afstemning af forventninger om 
indholdet af konsultationen, herun-
der at MR ofte ikke er indikeret, samt 

behandlingsplanen og det forvente-
de resultat.

Den videnskabelige artikel, der be-
skriver studiet, er blevet kåret til ”Ar-
ticle of the Quarter” af redaktionen 
bag Chiropractic & Manual Therapy

Antallet af mennesker med rygsmerter vil stige kraftigt i 
de kommende år, og det kan udløse en sundhedskrise i 
nogle lande, viser en undersøgelse offentliggjort i foråret 
2023. 

I 2050 vil 843 millioner mennesker i hele verden lide af 
rygsmerter, hvis de beregninger, der er brugt i en ny 
undersøgelse, holder stik. Det er en stigning på 36 % i for-
hold til 2023. I Danmark vil stigningen sandsynligvis være 
mindre, fordi vi allerede ligger på et højt niveau, men den 
vil være betragtelig. 

De fleste lændesmerter vil findes blandt ældre men-
nesker, delvist pga. en stigning i antallet af ældre i hele 
verden i de kommende år. Lænderygsmerter kan blive 
en forløber for andre kroniske helbredstilstande såsom 
diabetes, hjerte-kar-sygdomme og psykiske lidelser, fordi 
ældre med rygsmerter er forhindrede i at være fysisk 
aktive.

Nuværende kliniske retningslinjer for forebyggelse og 
behandling af rygsmerter indeholder ikke specifikke 
anbefalinger til ældre mennesker. Kommende WHO-ret-
ningslinjerne vil indeholde specifikke anbefalinger for 
behandling af ældre som de første nogensinde.

Lænderygsmerter er stadig den førende årsag til, at 
mennesker i hele verden ikke kan fungere optimalt i 
hverdagen på arbejdet og i fritiden. Derfor efterlyser 
forskerne bag undersøgelsen en mere proaktiv tilgang 
til håndtering af lænderygsmerter der inkluderer mere 
forebyggelse og bedre adgang de behandlinger, der er 
sikre og har bedst dokumentation for, at de hjælper.  
Undersøgelsens konklusioner er baseret på analyse af 
data fra 204 lande i hele verden. Den videnskabelige arti-
kel er netop offentliggjort i Lancet Rheumatology.

Læs mere på Kiropraktorernes Videnscenters  
hjemmeside

Tilfredse prolapspatienter

Ny undersøgelse forudser voldsom  
stigning i antallet af ældre rygpatienter

I et nyt studie har forskere undersøgt patienttilfredshed og patienternes perspektiver 
på pakkeforløb for lumbal radikulopati ved at kombinere resultaterne fra en 
spørgeskemaundersøgelse og kvalitative patientinterviews (mixed methods design).
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Planlægning kræver mange 

Hvordan ser en arbejdsdag ud i efteruddannelsesenheden på Kiropraktorernes 
Videnscenter? Kom med bag kulissen sammen med efteruddannelseskonsulent Louise 
Aagaard Hansen, der arbejder på Kiropraktorernes Videnscenter 3 dage om ugen.

 Kl. 07.58 – Arbejdsdagen begynder

Jeg låser døren op til kontoret og sætter min computer 
i dockingstationen. Jeg har i lang tid ventet på svar fra 
en potentiel underviser til et kursus i efteråret 2023. Jeg 
krydser virkelig fingre for at den mail jeg har efterspurgt 
ligger i min indbakke, når computeren er åbnet! Kur-
susplanlægningen skal gerne færdiggøres så det kan 
komme online snarest muligt. Når vi planlægger efterud-
dannelse, skal alting helst foregå i meget god tid. Både 
af hensyn til de kiropraktorer der skal kunne nå at få det 
passet ind i deres hverdag, men også fordi vores kursus-
lokationer og undervisere skal informeres i god tid, hvis 
der skal laves om på planlægning eller afholdelse af kur-
set. ØV, ingen mail fra den potentielle underviser endnu. 
Jeg må arbejde videre med mine faste opgaver og være 
tålmodig og håbe på, at den kommer i løbet af dagen.

 Kl. 09.00 – Møde i efteruddannelsesenheden: 

Tirsdag morgen er vi alle samlet i 
efteruddannelsesenheden og derfor 
har vi vores faste møde, hvor vi samler 
op på løse ender og gennemgår 
planlægning. I dag handler en stor 
del af vores møde om planlægning af 
Fagligt Årsmøde, som ligger et halvt 
år ude i fremtiden. Planlægning af 
Faglig Kongres og Fagligt Årsmøde er 
store, tidskrævende opgaver. Det er 
dog kun ganske få detaljer der mang-
ler at komme på plads i programmet. 
Planlægningsprocessen startede 
for yderligere 6 mdr. siden, så det er 
superfedt, at der kun er få brikker der 
mangler nu!

Næste punkt på dagsordenen er 
planlægning af første del af kursusåret 
2024. Vi starter altid planlægning af et 
kursus med at brainstorme på poten-
tielle emner og undervisere, så vi er 

sikre på at vi får dækket de 5 kerneområder indenfor den 
systematiske efteruddannelse: patientforløb, diagno-
stik, behandling, kommunikation og ny viden. Herefter 
fordeler vi ansvarsområder og tildeler tovholderposter i 
enheden.

Sidste punkt på mødet er information om verdenskon-
gressen, som kommer til Danmark og København i 2025, 
en meget spændende opgave, hvor kiropraktik i Dan-
mark kan sættes på den globale scene. Kiropraktorernes 
Videnscenter er en del af planlægningen og det faglige 
indhold. Der kommer til at være enormt meget planlæg-
ning og koordination – og vi får travlt! Derfor forsøger vi 
allerede nu at tage hul på forarbejdet. 

 Kl. 10.29 – Tilbage på kontoret

Jeg samler op på tingene fra dagens møde og påbegyn-
der research på undervisere og kursusindhold.

luftenibolde
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Teamleder  Overordnet for plan og budgetudkast samt sætte rammerne for kursusaktiviteterne. 

Efteruddannelseskonsulent  Den generelle koordination og kommunikation med alle instanser. Ideer, kontakt 
til underviser, aftale indhold, udsende kontrakt, udarbejde kursusbeskrivelse osv. 

Administrativ sekretær  Booking af lokalisation og forplejning samt overnatning og middag. Udsende informa-
tionsbrev, holde styr på tilmeldinger og lignende. Vedligeholde og udvikle vejledninger og skabeloner til brug i 
planlægningen.

Administrativ medarbejder  oprettelse af kurset på hjemmeside og opsætte tilmeldingsside, udsende evalue-
ring. 

Studentermedhjælp  klargøring af kursusmateriale til kursuset 

Kommunikationsmedarbejder  Udformning af opslag på sociale medier og udfærdigelse af omtale af kurser i 
Kiropraktorernes Videnscenters nyhedsbrev og ofte via DKF’s nyhedsmail.

Kursusleder  Sørger for at alt forløber som det skal på kursus og have kontakten med kursusstedet i løbet af 
kurset. 

Bogholderi  Betaling af honorar og fakturaer samt bogføring og regnskab.

Trin i planlægningen af et kursus: 

 Kl. 10.41 – ENDELIG tikker en mail ind 

fra den potentielle underviser til kursuset i efteråret – der 
er godt nyt: Efter flere måneders korrespondance frem 
og tilbage er aftalen endelig på plads, og jeg kan udfor-
me en kontrakt på aftalen. 

 Kl. 11:00 – Jeg fortsætter researchen. 

Jeg skriver en mail til en underviser og koordinerer med 
DSK’s fokusgrupper vedrørende ideer og faglig sparring 
til kommende kurser.

 Kl. 12.00 – Frokosttid! 

Alle på Kiropraktorernes Videnscenter holder som regel 
frokost samtidig, så snakken går livligt på tværs af borde-
ne.

 Kl. 12.30 – En tur til kaffeautomaten. 

Det er blevet tid til den obligatoriske eftermiddagskaffe. 
Kaffemaskinen er velbesøgt i eftermiddagstimerne og i 
dag falder jeg i snak med en af forskerne og lufter en ide 
til et fremtidigt kursus. Den faglige sparring vi har med 
blandt andet forskerne og fokusgrupperne er enormt 
vigtig for os. 

 12.34 – Spontan brainstorm 

på ideer til moduler og potentielle undervisere til ver-
denskongressen i 2025.  

 13.00 - Nu skal der arbejdes 

med efterårets kursusprogram. Jeg begynder på udform-
ningen af kursusbeskrivelse, der efterfølgende skal sen-
des til korrektur, vi udarbejder programmet og koordine-
rer booking af lokation, forplejning og evt. overnatning 
med vores administration, der tager sig af det praktiske 
omkring de ting. 

 15.00 – Jeg skal være kursusleder og tovholder 

på et kursus i weekenden, så jeg laver et sidste checkup 
på vores underviser, aftaler mødested og mødetidspunkt 
og henter det kursusmateriale, som skal med. 

 15.30 – Jeg lukker computeren for i dag. 

Det har været en spændende men travl dag, men hel-
digvis slutter dagen med kollegahygge, flødeboller og 
fødselsdagsfejring! Det er aldrig til at vide hvad dagen 
bringer i efteruddannelsesenheden. En stor del af vores 
arbejde kræver tålmodighed og fleksibilitet, da vi tit ven-
ter på svar på mails eller opkald fra potentielle undervise-
re. Vi har derfor ofte mange bolde i luften og vi ved aldrig 
om arbejdsdagen egentlig slutter til fyraften eller senere, 
hvis nu telefonen pludselig ringer!

Af Louise Aagaard Hansen, 
efteruddannelseskonsulent, 
Kiropraktorernes Videnscenter
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Data der faktisk kan 
bruges til noget
Kirohuset i Lemvig var blandt de første klinikker til at implementere IT-programmet 
Sentinel. Nu hjælper klinikken med at kvalificere datavisningen og det har vist dem 
potentialerne for at skabe udvikling med afsæt i data fra Sentinel.

”Dem der snakker om, at de gerne vil udvikle deres klinik, 
kan kun være begejstrede for det her”, siger Hanne Rytz 
Rasmussen, når hun giver sin umiddelbare vurdering 
af IT-programmet Sentinel og de data som sy-
stemet kan levere til hendes klinik. Kirohuset 
i Lemvig bidrager nemlig til kvalificering af 
datarapporter og datavisningen i Sentinel, 
så Hanne og hendes kolleger har fået ind-
sigt i egne data før alle andre og kan der-
for allerede nu vurdere programmet.

Det giver mening
Men det gjorde det ikke fra starten af. Det 
meningsgivende er først kommet i takt med, 
at de i klinikken er begyndt at arbej de med deres 
data fra systemet. Nu kan de se alle de muligheder deres 
egne data kan bidrage med og derfor har Hanne også et 

klart budskab til andre klinikker:
”Sentinel er dit værktøj. Det er en positiv indsigt du kan 

få i din klinik og hvis du vælger det og bruger det 
nysgerrigt, så kan du også få rigtigt meget ud 

af det” 
Med data fra Sentinel kan Hanne bedre 

se, hvor der er nogle udviklingspotentia-
ler for klinikken. Men hun understreger 
også at arbejdet med data kræver, at 
”man skal bruge tid, man skal priorite-
re det og så skal man være en smule 

forandringsparat” 

Sådan kan data bruges
Hos Kirohuset har de allerede brugt deres data 

på flere forskellige måder, bl.a. til at kvalificere klinikkens 
arbejde med diagnosekoder. 

”Hvis man 
virkelig vil sin 

virksomhed, så er 
det her guldviden”

Hanne Rytz Rasmussen

Hanne Rytz Rasmussen, 
kiropraktor uddannet fra 
SDU i 2002 og medejer 
af kiropraktorklinikken 
Kirohuset i Lemvig.
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Hanne fortæller, at de har brugt data til at få overblik 
over hvilke diagnosekoder de bruger og til en faglig 
drøftelse af den måde de arbejder med diagnosekoder-
ne, ”….for ligesom at se på hvad det egentlig er vi gør og 
om der er noget vi skal ensrette, men også at snakke om 
hvornår det er okay at vi er lidt forskellige”. Klinikken har 
prioriteret, at der skal være god tid til udvikling og har 
derfor skemalagt drøftelserne så alle behandlere kan 
være til stede, både kiropraktorer og fysioterapeut. Ud-
gangspunktet for drøftelserne har været klinikkens data 
fra Sentinel, som de har suppleret med øvrige relevante 
oplysninger om diagnosekoder som de har fået via Road-
shows, DKF og Kiropraktorernes Videnscenter/KviK.

Hos Kirohuset ønsker de også at se nærmere på pakke-
forløbene for lumbal diskusprolaps, cervikal diskuspro-

laps og lumbal spinalstenose og hvordan de anvendes i 
klinikken. Med data fra Sentinel kan klinikken se hvordan 
pakkeforløbene bliver benyttet, og det er Hannes ambi-
tion at ” vi skal prøve at se mere detaljeret på hvad det 
egentlig er vi gør for de patienter der fx kommer med 
prolaps. Hvor mange behandlinger får de og bruger vi 
milepælsundersøgelserne helt ud eller stopper vi faktisk 
tit efter 4 eller 6 uger?”. Hanne har blik for, at behandler-
ne i klinikken måske gør det forskelligt og hun ønsker at 
skabe rum til de faglige drøftelser, gode argumenter og 
erfaringer, der kan udvikle dem som team; ”… så vi kan 
reflektere over vores faglighed og vores tilgang”. Hun 
tilføjer; ”Hvis vi baserer vores udvikling på den statistik vi 
har, fordi vi rent faktisk måler på det vi gør i klinikken, så 
kan vi også sige at det er noget vi ved – det er ikke bare 
noget vi tror”

Vidste du at….
 - Alle klinikker skal implementere Sentinel som en del af OK21

	 -	Vejledning	til	implementering	af	Sentinel	kan	findes	på	Kiropraktorernes	 

 - Videnscenters hjemmeside under fanen Kvalitet.

Det forventes, at alle 
klinikker kan tilgå egne 
data fra Sentinel inden 
udgangen af 2023. 

Tekniske spørgsmål  
om Sentinel stilles til 
Sentinel-enheden på  
info@sundhed.dk

Faglige spørgsmål om 
data fra Sentinel stilles 
til KviK på  
kvik@kiroviden.sdu.dk 

I Kirohuset er de (fra venstre); 
Sekretær: Sussie Tatt Høgsgaard 
Sekretær: Thea Sundstrøm
Fysioterapeut: Christopher Nyhus
Kiropraktor og klinikejer: Hanne Rytz Rasmussen 
Kiropraktor: Sofie Wendt
Kiropraktor og klinikejer: Mads Wolthers

31KIROPRAKTOREN EFTERÅR 2023



A
f M

ik
ke

l K
on

n
er

Hvor vil vi udvikle billeddiagnostikken 
i praksis hen, til gavn for patienterne og 
samfundet?

Pointer fra roadshows
Der blev afholdt 5 roadshows, et i 
hver region. Hvert af møderne blev 
afviklet med et par korte oplæg om 
den hidtidige udvikling på området, 
herunder det patientsikkerheds-
mæssige aspekt, efterfulgt af en 
diskussion om status og fremtiden. 
Der var et godt udbytte af møderne, 
med konstruktive og nuancerede 
diskussioner fra engagerede del-
tagere. Følgende temaer blev bl.a. 
drøftet: 

Stigende patienttal men fal-
dende brug af røntgen 
Selvom patientantallet i praksis 
stiger har forbruget af røntgen i 
praksis været støt aftagende (Figur1). 
Forklaringen skal højst sandsynlig 
findes i øget fokus på faglighed, indi-
kationer, muligheden for henvisning 
til avanceret billeddiagnostik, samt 
samarbejdsaftaler med sygehusen-
heder. Men, hvor langt skal brugen 
af røntgen egentlig ned? Med en 
stigende andel af den aldrende 
befolkning, kan vi måske forvente 
flere indikationer med mistanke om 
fx frakturer?

Variation i brugen af røntgen 
Tallene viser også en vis variation 
i brugen af røntgen i kiropraktor-

praksis på nationalt niveau. Enkelte 
klinikker tager ingen eller meget få 
røntgenbilleder, mens andre ligger 
på hele 60%. Ser vi på tallene kan 
forskellene ikke  forklares ud fra 
patientpopulationerne på tværs 
af klinikkerne. Der må altså være 
noget andet og bagvedliggende, 
som vi ikke kender. Henviser man 
f.eks. via egen læge eller hvad kan 
forklaringen være? Diskussioner-
ne blev flere gange udfordret på 
manglende data. Der er lige nu 
manglende viden om fx volumen for 
henvisninger til fx MR, røntgen og 
CT til sygehusene. Der er manglende 
data for samkøring af fx diagnoser 
og indikationer for billeddiagnostik. 
De tilgængelige tal fra fx Region 
Syddanmark viser dog, at størstede-
len af klinikkerne med overenskomst 
ligger omkring et gennemsnit på 
14% røntgen i klinisk praksis med en 
mindre variation.

Kapacitet 
Også spørgsmålet om kapacitet 
blev berørt flere gange. Da brugen 
af røntgen er faldende i praksis står 
mange klinikker nu med en ubrugt 
kapacitet. Samtidig ser vi et poten-
tiale i at byde ind på at løse rønt-
genopgaven mere bredt, da man 
sundhedspolitisk har øget fokus på 

nærhedsprincipper og samarbejde 
på tværs.For hvorfor køre 50 kilo-
meter til et sygehus med ventetid 
for at få foretaget et røntgenbillede, 
når kiropraktoren bor lige rundt 
om hjørnet og har meget kort eller 
ingen ventetid? 

Klinikker uden røntgen
Samarbejdet for klinikker uden 
røntgen var også et tema, der blev 
diskuteret flere steder. Selv om 
overenskomstens parter ønsker et 
fokus på samarbejdsaftaler klinikker-
ne imellem har flere og flere klinik-
ker lavet aftaler med radiologiske 
afdelinger i sygehusregi. Dette er en 
tendens med fordele og ulemper. 
Det skaber ulighed i tilbuddet og 
bevæger sig væk fra nærhedsprin-
cipperne. Samtidig findes der også 
flere fordele, da man i sygehusregi 
har tilgang til tidligere foretaget 
radiologiske undersøgelser, som 
kan understøtte vurderingen af nye 
undersøgelser. 

Uddannelsen i klinisk  
biomekanik 
Uddannelsen blev også diskuteret. 
Enkelte klinikere gav udtryk for op-
levelsen af, at unge kiropraktorer er 
tilbageholdende med indikation for 
billeder. Her blev det dog understre-

Sundhedsvæsenet er i konstant udvikling. En udvikling drevet af nødvendighed og muligheder, 
på baggrund af de forandringer, som der sker i det omkringliggende samfund. I takt med 
tekniske og faglige landvindinger, samt øgede politiske krav til sammenhæng og kvalitet, 
har kiropraktorerne lige siden deres autorisation i 1992, vist sig i stand til at transformere 
professionen i takt med samfundets udvikling. På det billeddiagnostiske område har røntgen 
haft en vigtig historisk rolle for os kiropraktorer, og for at vi fortsat har fokus på den faglige 
udvikling inden for billeddiagnostik blev der i maj 2023 afholdt Roadshows over hele landet 
om netop udviklingen og fremtiden for røntgen i praksis. Hvor vil vi som stand udvikle 
billeddiagnostikken hen?
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get, at studerende uddannes på et 
højt fagligt niveau og i evidensbase-
ret brug af alle tilgængelige billed-
modaliteter. Uddannelsen har fokus 
på fagligheden inden for brugen af 
billeddiagnostik i specialet klinisk 
biomekanik og ikke kun brugen i 
primær praksis. Så man kan modsat 
spørge: Er der en del af professionen, 
som mangler efteruddannelse på 
det billeddiagnostiske område?

Hvor skal vi udvikle billeddiagno-
stikken i praksissektoren hen -nu 
og i fremtiden? 
Det er svært at spå om fremtiden, 
men som autoriseret sundheds-

profession skal vi blive ved med at 
have faglige visioner for det billed-
diagnostiske område. Fremtiden er 
i sagens natur også underlagt det 
politiske system, hvis prioriteringer 
og konsekvenser heraf ikke altid er 
kendte faktorer i forbindelse med 
faglig udvikling. Men det er tydeligt, 
at digitaliseringen på det billeddiag-
nostiske område vil gribe yderligere 
om sig. Konsekvenserne af det vil 
være øget effektivitet og produk-
tivitet. Både omkring hardware og 
software i forbindelse med selve 
fotograferingen, men også poten-
tialet i den digitale billedudveksling, 
integration af modaliteter og digitale 

hjælpemidler i selve tolkningen af 
billeder (AI). Derfor er det vigtigt at 
kiropraktorerne som stand bliver ved 
med at: 
-  Holde fokus på kvalitet i røntgen-

optagelsen i egen praksis
-  Holde fokus på kvalitet i brugen af 

alle tilgængelige modaliteter
-  Holde fokus på indikationerne 

for billeddiagnostik, jf. kliniske 
retningslinjer

-  Fremtidssikre den relevan-
te billeddiagnostiske kvalitet 
i udvikling på røntgen. Her er 
udvikling af blandt andet KirPACS 
en nøgleaktivitet. Samlingen af 
billeder skaber potentiale for store 
datamængder for analyse, deling 
af billeder og samarbejde med 
andre aktører, som fx radiologiske 
afdelinger og speciallægerne. 

Når man kigger på hele det billeddiagnostiske område over de sid-
ste 10-20 år, har udviklingen været betydelig. Teknisk er man gået 
fra store monstrøse apparater til muligheden for mindre og mere 
mobile enheder. Teknologiske gennembrud har langsomt gjort 
teknikkerne	til	flermandseje	i	et	både	brugervenligt	og	økonomisk	
perspektiv. Gennembruddet for den digitale billeddiagnostik (især 
for røntgen i praksis) har øget kvaliteten og muliggjort implemen-
teringen af computerstøttet diagnosticering (CAD), hvor compu-
terprogrammer	hjælper	med	at	identificere	anormaliteter.	Kiro-
praktorerne	har	fulgt	med	i	udviklingen	på	flere	fronter,	med	både	
tekniske løsninger som fx KirPACS, kliniske retningslinjer, Ultralyd 
og henvisningsret til relevante modaliteter
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KirPACS bliver introduceret og 
fungerer nu som en centrali-
seret kvallitetsdatabase, hvor 
røntgenbilleder kan gemmes, 
hentes og deles elektro-
nisk. Dette gør det lettere at 
organisere og opretholde en 
centraliseret billeddatabase, 
hvilket forbedrer adgangen til 
tidligere billeder og muliggør 
sammenligning, analyse og 
kvalitetssikring.

Arbejdet med udvikling af kliniske retnings-
linjer for billeddiagnostik for bevægeappara-
tet afsluttes. Retningslinjer blev udarbejdet 
på initiativ af Regionernes Lønnings- og 
Takstnævn (RLTN) og Dansk Kiropraktor For-
ening (DKF) på baggrund af overenskomsten 
fra 2010 mellem de to parter, hvor det blev 
besluttet, at der skulle udarbejdes kliniske ret-
ningslinjer på det billeddiagnostiske område i 
samarbejde med speciallæger i radiologi 

Struktureret og kvalitetssikrede 
ultralydsuddannelse (EFSUM) 
etableres og introduceres i over-
enskomsten. Dermed kan kiro-
praktorer varetage denne funktion 
selvstændigt. for at få realtidsbil-
leder af blødt væv som muskler, 
sener, ledbånd og andre strukturer. 
Dette kan hjælpe med at evaluere 
inflammatoriske tilstande, skader 
og vejlede visse terapeutiske pro-
cedurer

Kiropraktorer medvirker til udarbej-
delse af Sundhedsstyrelsens kliniske 
retningslinjer, inkl. billeddiagnostik, 
på rygområdet.

Bekendtgørelsen om henvis-
ningsret for kiropraktorer blev 
vedtaget i Danmark og træder i 
kraft den 1.januar 2016. Denne be-
kendtgørelse giver kiropraktorer 
ret til at henvise patienter til en 
række undersøgelser og behand-
linger. Røntgenundersøgelser, 
MR-undersøgelser, CT-scanninger 
og Ultralydsscanning: Kiroprakto-
rer kan henvise til ultralydsscan-
ninger. 

Milepæle for udviklingen indenfor billeddiagnostik  
i kiropraktor praksis

-  Holde sig åbne for udviklingen i 
tekniske løsninger og nye moda-
liteter. Det er vigtigt at være om-
stillingsparate, da billeddiagnostik 
er i udvikling og bestemt ikke i 
afvikling. Som relativt lille profes-
sion har kiropraktorerne et godt 
udgangspunkt for agilitet som 
afsæt for udvikling.

-  Holde fokus på, hvor kiroprakto-
rernes kompetencer og kapacite-
ter i praksis kan komme i brug.

Det bliver en spændende rejse 
videre og hvor udviklingen ender, er 
svært at spå. Det er derfor fristende 
at citere Heraclitus. 

“Den eneste konstante i livet er forandring”
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Antal 2014 (røntgenydelser i år

Antal ydelser og patienter, der har modtaget kiropraktiske røntgenydelser (ydelseskode 2014) i 
perioden 2013-2021, fordelt på år

FIGUR 1 (udviklingen af røntgenydelser i kiropraktor praksis vs. volumen af patienter)

Antal personer der har modtaget 
røntgenydelser - år

Antal unikke patienter, der har 
modtaget kiropraktiske ydelser
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LAD OS KLARE 
INDKØBENE, SÅ 
DU KAN PASSE 

DIN KLINIK

Mon ikke du kan finde på bedre ting at lave, end at gå i 
supermarkedet når køleskabet på jobbet er tomt? Lad os klare 
indkøbene og levere dem til døren, mens du passer din klinik.
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Milepæle for udviklingen indenfor billeddiagnostik  
i kiropraktor praksis
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Igennem 40 års praksis har Carsten Nøddeskou haft 26 turnuskandidater. Han 
har derfor indgående kendskab til og erfaring med tutorrollen. Vi har taget en 
snak med Carsten om tutorrollen, og hvordan det har betydet for ham at være 
tutor. 
Måske det vil inspirere andre til at gå samme vej? 

Hvorfor blev du tutor?  
- Dengang jeg startede som tutor, var det fordi jeg 
havde for mange patienter til, at jeg selv kunne hånd-
tere dem, og så ville jeg gerne have en kollega. Nu er 
det fordi, jeg godt kan lide at arbejde med de unge 
mennesker og lære fra mig. Jeg havde selv den mest 
miserable turnustid, så det ville jeg ikke have skulle 
overgå nogen andre. 
 
Hvad får du ud af at have en turnusassistent?
- Når man har været i praksis i over 40 år, som jeg, 
bliver man enorm intuitiv, men de unge får mig til at 
tænke over, hvad jeg gør, fordi de stiller spørgsmål. 
De er også et frisk pust og tvinger mig til at holde mig 
skarp.
 
Hvad er det mest givende ved at være tutor?
- Vi er en profession, hvor vi nogle gange møder pa-
tienter, der har det så dårligt, at de overvejer at tage 
billetten, men som vi formår at behandle, så de får det 
bedre. Det er dén oplevelse – at kiropraktik kan udret-
te mirakler, som jeg gerne vil give turnuskandidaterne, 
så de bliver glade for at gå på arbejde, ligesom jeg selv 
er. Så er alt studiebesværet det hele værd. 
Og så er det selvfølgelig også enormt givende at se de 
studerendes udvikling.
 
Hvilke udfordringer oplever du i tutorrollen? 
- Den største udfordring er at sende patienterne ind 

til en nybegynder. Patienterne får ikke den samme 
kvalitet i behandlingen, som de ville få hos en anden. 
Men det er jo en del af læringen, og sådan bliver det 
nødt til at være.
 
Hvordan bliver man en god tutor?
- Det er vigtigt, at man har lyst til at undervise. Jeg har 
lært det hen ad vejen, og jeg tilpasser min undervis-
ning til den enkelte. Nogle har brug for mange råd og 
andre skal jeg skubbe lidt til, fordi de måske er bange 
for at spørge om hjælp. Derfor er det også vigtigt at 
undgå at skabe en nulfejlskultur, for det dummeste 
spørgsmål er det, der ikke bliver stillet.

- Opgaven er også at lære turnuskandidaten hånd-
værket, for de unge er bedre fagligt rustet, end for 
fem år siden, men håndværket fylder ikke så meget 
på universitetet længere. Jo sikrere de bliver på det 
praktiske, jo mere kan de løsne op menneskeligt, og så 
bliver deres kontakt til patienterne meget bedre. 
 
Hvad vil du sige til andre, der overvejer at blive 
tutor?
- For guds skyld gør det. Udover at en turnuskandidat 
kan være en investering for fremtiden, så knytter man 
sig også til dem, og jeg synes, det er irriterende at sige 
farvel til dem. Jeg har en ældre kollega, som aldrig tog 
én i turnus, og hun siger, at det har hun fortrudt. 

”For guds skyld gør det” 
For Carsten Nøddeskou er tutorrollen berigende.  

Afholdelse af obligatoriske kurser
Det næste kursus om logbogen og MUS-samtaler bliver afholdt onsdag den 20. marts 
2024 kl. 9.00-11.30 på Kiropraktorernes Videnscenter i Odense
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”For guds skyld gør det” 
For Carsten Nøddeskou er tutorrollen berigende.  

Kriterier for at blive godkendt tutor:  
•  Være tilknyttet en klinik der er tilmeldt Landsoverenskomsten om kiropraktik og have været tilknyttet en klinik 

med overenskomst i sammenlagt 2 år.
• Have nødvendige klinikfaciliteter, herunder røntgenanlæg.
• Deltage i det obligatorisk kursus, afholdt af Kiropraktorernes Videnscenter, som handler om logbogen og MUS 
-  Den Udviklingsunderstøttende Samtale. Kurserne afholdes 2 gange årligt.
•  Et patientgrundlag som egner sig til en turnuskandidat, samt tid og lyst til at varetage en uddannelse og su-

pervision af en nyuddannet kollega.

Yderligere krav ved turnus:
•  Turnuskandidaten skal ansættes på Dansk Kiropraktor Forenings standardansættelseskontrakt for  

turnuskandidater som er en stilling med fast løn og ingen mulighed for provision.
•  Tutor skal betale udgifterne for turnuskandidatens obligatoriske deltagelses i ca. 15 kurser  

(9 hverdage og 3 weekender).

Fakta om tutorer
• Sundhedsstyrelsen godkender dig som tutor.
•  Tutorgodkendelsen kan vare op til 5 år, hvorefter den skal fornyes.
•  Du kan ansøge om honorar for uddannelsesforpligtelsen hos Dansk 

Kiropraktor Forening. 
•  Betalingen til tutor udgør 5.533 pr. måned (i perioden 2023/2024).  

Har du flere turnusassistenter, vil betalingen udregnes således: 
•  2. turnusassistent: Halveret betaling i forhold til 1. turnusassistent.
• 3. turnusassistent: Ingen betaling. 

Arbejdsopgaver som tutor:
• Anvende og udfylde det særlige uddannelsesprogram for turnustjeneste som inkluderer:
• Udfyldning af logbog med turnuskandidaten. Logbogen indebærer:
 -  Dokumentation for planlægning og udførelse af turnuskandidatens kompetencetilegnelse gennem arbejde 

med cases. 
• Månedlige logbogssamtaler mellem tutor og turnuskandidat, hvor logbogen gennemgås. 
• 3 obligatoriske samtaler som opdeles i:
 - Introduktionssamtale hvor uddannelsesprogrammets forløbet planlægges.
 - Midtvejssamtale hvor tutor og turnuskandidat følger op på logbogen og kompetencetilegnelsen.
 - Afslutningssamtale som forbereder færdiggørelsen af logbogen og evaluerer forløbet.
• Vejlede/undervise turnuskandidaten i både klinisk og administrativt arbejde
•  Supervisering/afholdelse af daglig konference for turnuskandidatens arbejdsopgaver - dette kan sænkes til 1-2- 

gange om ugen i takt med, at turnuskandidatens kompetencer øges. 

Turnuscafe til 
Fagligt Årsmøde!

Mød din kommende 
turnuskandidat 

d. 9. november kl. 17.45

Tilmeld dig på: 
ll@danskkiropraktor-

forening.dk
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Obs. der er ved bladets udgivelse afholdt generalforsamling i Region Syddanmark og Region Hovedstaden. 

Det sker i din kreds og region
Vi har generalforsamling i Region Sjælland onsdag den 27. september 
på ”MALSK”, Oksebrovej 13, 4200 Slagelse. Husk tilmelding gennem 
Kiropraktorernes Videnscenter. 
Der er også indlæg fra Dansk Kiropraktor Forening ang. moderisering 
og de første tanker vedrørende OK24.
Til Fagligt Årsmøde vil du kunne støde på indlægsholdere, som vi har 
haft i KKF Sj i de sidste 2 år: Peter Udby og Rune Mieritz, begge kiro-
praktorer og nu kirurger, henholdsvis rygkirurg og neurokirurg.

Vi tager hul på efteråret med ny energi efter den nyligt overståede 
generalforsamling. 
Mentorordningen kører videre, vi håber fortsat på, at den kan vokse 
sig større og forhåbentligvis sprede sig til andre regioner. 
Vi ser ikke mange af vores yngre kollegaer til arrangementer, så 
tilskynder alle gamle kendinge til at tage deres yngre kollega med til 
kredsforeningens arrangementer. 
Hvis studerende kigger med, husk der er afsat et beløb til brug for 
faglige/sociale arrangementer i samarbejde med vores kredsforening. 
Kontakt os gerne med forslag.

Faglig fredag og generalforsamling d 29/9 på St Restrup slotshotel i 
Nibe. Vi skal høre om Spinalstenose ved kiropraktor, PhD Rikke Kry-
ger Jensen, og behandlingsmuligheder ved nerverodsaffektion ved 
neurokirurg Morten Sebitz Steiness og fysioterapeut Martine Melbye. 
Herefter afholdes GF fra 15.30-17. Efter GF kommer der underholdning 
og middag med overnatning. 
Vi vil gerne opfordre nye kiropraktorer i regionen til at deltage i vores 
fælles arrangementer og tag endelig fat i os i bestyrelsen, hvis der er 
noget I er nysgerrige på, eller har spørgsmål til. 

Arbejdet med implementering af den nyeste praksisplan fortsætter. Vi 
kigger bl.a. på korrekt registrering af ventetid på sundhed.dk, registre-
ring af klinikker på godadgang.dk og derudover så er der fortsat fokus 
på brugen af pakkeforløb. Et øget kendskab til pakkeforløbene hos de 
praktiserende læger er herunder i fokus.

I Region Midt ser vi frem til at slå dørene op til generalforsamlingen, 
som afholdes på Scandic i Silkeborg den 4. oktober. Har du endnu 
ikke fået tilmeldt dig, så skynd dig at skrive til os og få dig tilmeldt!
Der bliver desuden arbejdet på arrangementet “Det gode samarbejde 
med mellemhandlerne” i januar 2024. Nærmere information herom 
følger.

FORKVINDE SJÆLLAND

Kirsten Sillehoved
ks@kiroprakotrsillehoved.dk

FORKVINDE SYDDANMARK

Sine Kiillerich
Kiilerich.sine@gmail.com

FORKVINDE NORDJYLLAND

Susanne Bach
Susanne_bach@hotmail.com

FORMAND HOVEDSTADEN

Jan Jensen
Jej.kirop@gmail.com

FORMAND MIDTJYLLAND

Steffen Hviid
Steffenh93@hotmail.com

Skal du med til generalforsamling i din kreds?
Generalforsamlingerne i kredsene er i fuld gang,. Skriv datoen bag øret, og tag med til en aften i kiropraktikkens 
navn og få mulighed for at give dit besyv med. 
Kreds Dato Tidspunkt Adresse
KKF Sjælland 27/9 18.00-21.00 Resturent Malsk, Slagelse
KKF Nordjylland 29/9 15.30-17.00 St. Refstrup Hotel, Nibe
KF Midtjylland 5/10 Fra 17.30 Scandic Silkeborg
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Større økonomisk tryghed og en tidssvarende 
pensionsordning. Det er kort sagt det, du opnår, når du er 
omfattet af den nye pensionsordning i Danica Pension, som 
blev introduceret 1. april 2021.

Men hvis du er blandt den halvdel af medlemmerne, der 
stadig er omfattet af den gamle ordning, og ikke har taget 
stilling til den nye ordning – eller ikke er flyttet over til den 
– så risikerer du at være økonomisk dårligere stillet end 
nødvendigt, hvis du får en skade eller mister evnen til at 
arbejde. 

Dækningen i de forsikringer, der hører til den gamle ordning, 
stopper allerede, når du fylder 60 år. For at løse den 
udfordring, er der i den nye ordning sikret udbetaling frem 
til, at du når din folkepensionsalder. Det vil sige, at du har et  
økonomisk sikkerhedsnet i tilfælde af, at du bliver alvorligt 
syg.

Tabellen nedenfor viser nogle af de forskelle, der på DKF’s 
gamle og nye pensionsordning i Danica Pension.

Forsikring: Den gamle ordning  
– dækningen gælder til:

Den nye ordning 
– dækningen gælder til:

Dækning ved tab af 
erhvervsevne/faginvaliditet Du fylder 60 år* Du når din folkepensionsalder*

Engangsudbetaling ved visse
kritiske sygdome Du fylder 65 år Du når din folkepensionsalder

Engangsudbetaling ved 
dødsfald Du fylder 65 år Du når din folkepensionsalder

Har du sikret, at du får  alle 
fordelene i DKF’s pensionsordning? 

wtwco.com

DKF’s pensionsordning i Danica Pension er blevet opdateret, så 
den nu bedre opfylder de økonomiske behov, du kan have som 
forsikringstager. 

– Hvis man er 
uheldig at blive 
for syg til at kunne 
arbejde, så er det 
vigtigt, at man kan 
få udbetaling fra 
forsikringen hele vejen gennem sit 
sygdomsforløb – og ikke blot til man 
fylder 60 år, som er tilfældet på den 
gamle ordning. 
 
Pia Moesgaard,  
Uvildig rådgiver i WTW og  
koordinator på DKF’s pensionsordning

* I den gamle ordning er der dækning for faginvaliditet, indtil du fylder 60 år. I den nye ordning er der dækning for 
faginvaliditet i op til fem år, hvorefter udbetalingen sker fra tab af erhvervsevneforsikringen. 

Det sker i din kreds og region
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• Navn: Mathias Bech 
• Alder: 27 år
• Uddannelse: Læser Klinisk Biomekanik på 11. semester 
• Stilling: Ansat af Kiropraktorernes Videnscenter til at lave prægraduat som en del af 11. semester. 

Hvorfor valgte du at søge om prægraduat? 
Jeg har altid været nysgerrig på, hvad kiropraktoren kan 
udover at arbejde i privat praksis, og jeg ville gerne blive 
klogere på, hvad forskningsverdenen kunne tilbyde. Jeg 
valgte derfor at søge prægraduat, fordi jeg tænkte, at 
det kunne være en god måde at få indblik i forskernes 
hverdag. På studiet er der ikke meget tid til at arbejde i 
længere perioder med enkelte projekter, så jeg tænkte 
også, at det var en mulighed for at fordybe sig i et kon-
kret projekt. 

Er der noget der har overrasket dig i dit arbejde?  
Jeg er blevet positiv overrasket over at møde forskerne, 
og at jeg har fået en bedre forståelse af deres hverdag. 
Det har overrasket mig, hvor nicheopdelt forskningsver-
denen er. Jeg forstillede mig, at man arbejdede mere 
sammen på tværs, men min oplevelse er, at det er mere 
individuelt, og at hver forsker sidder med hver sit projekt 

Det stod ikke skrevet i 
stjernerne at Mathias Bech, 

som en del af sin uddannelse 
i Klinisk Biomekanik, skulle 

lave et prægraduat, men efter 
en del betænkningstid og en 

nysgerrighed efter at fordybe 
sig i et projekt i længere tid, 
valgte han alligevel at kaste 

sig ud i det. Det har både givet 
indblik i, hvad forskerverden 

kan tilbyde og givet en dybere 
forståelse for, hvad han ønsker 

for fremtiden.  
...

- Jeg opfordrer alle til at prøve det.  
Det er en god måde at udforske  

andre muligheder, hvis man ikke  
vil i privat praksis

”Det er ikke for alle, men det  
er et vigtigt perspektiv at få, 
fordi det giver indblik i, hvad 
professionen også kan”



41KIROPRAKTOREN EFTERÅR 2023

og er specialister indenfor et særligt 
område. Selvfølgelig kan man søge 
sparring hos kollegaer, men man 
fordyber sig i sit eget.

Har du haft bekymringer i forbindel-
se med at skulle lave et prægraduat? 
Der er altid bekymringer forbundet 
med at gøre noget nyt. Den bekym-
ring der har fyldt mest handlede 
om, at jeg jo forlænger mit studie og 
synes, det er ærgerligt, at jeg ikke 
skulle færdiggøre mit studie med 
dem fra mit hold. Det har heldigvis 
fyldt virkelig lidt, mens jeg har været 
i gang med (red. prægraduatet). I 
stedet skal man fokusere på, hvilke 
døre det kan åbne, og hvilke mu-
ligheder og nye udfordringer og 
kompetencer det giver en.

Hvordan er det forskelligt fra at 
være studerende?  
Man går fra at være en del af en 
studiegruppe, hvor man læser 
sammen, lærer og forstår sammen. 
Som forsker sidder man mere selv 
med det og skal være ekspert på det 
emne, som man selv prøver at forstå. 
Der er mange spørgsmål, man selv 
skal grave frem, – man har selvføl-
gelig sine vejledere at sparre med, 
men det er en anden måde at lære 
på. Jeg ser det lidt som grenene på 
et træ, der skal vokse. Man skal finde 
ud af, hvilken gren man vælger – 
altså hvilken vej man vil gå med sin 
forskning. Man kan vælge mellem 
tusind andre grene, men man skal 

vælge en gren og den gren bestem-
mer, hvad man undersøger. 

Din bedste anbefaling til andre der 
går med overvejelser om prægra-
duat? 
Gør det! Hvis man går med tanker 
om at skrive en ph.d., så er et præ-
graduat vejen frem. Man står meget 
bedre, og det kan åbne nogle døre, 
når man skal søge fonde, finde vejle-
der osv., eller hvis man, ligesom jeg 
selv, er nysgerrig på, hvad uddannel-
sen ellers kan føre til af jobmulighe-
der – så er det bare at tage chancen. 
Det er en super god mulighed for 
at se noget andet og få en dybere 
forståelse for, hvordan andre ser og 
opfatter kiropraktikken, og hvordan 
andre arbejder. 

Og så lærer man meget om sig selv, 
sine interesser og kompetencer, og 
det kan være sundt nok i sig selv. Og 

så skal man huske på, at det kun er 
et halvt år. Et halvt år gør hverken 
fra eller til. Vi skal arbejde, til vi er 70 
år, så det fylder så lidt i det lange 
løb. Så why not. 

Hvad har du lært? 
Jeg har lært, at jeg bedst kan lide at 
samarbejde med andre. Det er mere 
mig, at man er sammen om at nå 
målet. 
Og så har jeg selvfølgelig fået en 
masse viden og metoder til, hvor-
dan man skriver en videnskabelig 
artikel og forstår data. 
Jeg har nok også erfaret, at forsk-
ningsvejen nok ikke er dér, jeg 
kommer til at lægge min fuldtids-
beskæftigelse. Det er ikke for alle. 
Jeg ville bestemt ikke have været 
det foruden, for jeg har lært meget 
det sidste halve år – både fagligt, 
men også om mig selv, og hvilke 
ønsker, jeg har for et fremtidigt job. 

Hvad er prægraduat? 
Et prægraduat er et udvidet 11. semester, hvor den studerende får 
mulighed for at fordybe sig i et projekt, blive klogere på forskning 
samt udgive artikler. Som studerende er det en god måde at få 
indblik i, hvordan det er at være phd-studerende og forsker. Et 
prægraduat er en mulighed for at lære nogle ”basale færdigheder” 
indenfor forskning, som man ellers først ville tillære sig som færdi-
guddannet samt en mulighed for at tilføje et vigtigt element til sit 
CV til fremtidige jobsamtaler. Tidsmæssigt har man orlov i et halvt 
år, som efterfølges af 11. semester. 

Mathias skriver om… 
Mathias undersøger brugen af smertestillende receptmedicin før, 
under og efter inklusionen af patienter i pakkeforløb med lumbal 
spinalstenose. Han kigger på forskellige karakteristika fx region, 
alder og køn og sammenligner med typen af smertestillende. I 
hans hovedanalyse kigger han desuden på antallet og mængden af 
smertestillende, som folk får i løbet af samme tidsperiode. 
Mathias kan ikke løfte sløret for resultaterne endnu, da han først 
skal færdiggøre sit speciale, hvor data vil blive analyseret og  
formidlet. 

- Jeg har lært, at jeg 
bedst kan lide at 

samarbejde med andre. 
Det er mere mig,  

at man er sammen  
om at nå målet. 

Husk der afholdes turnuscafe i forbindelse med Fagligt Årsmøde torsdag den 9. november kl. 17.45. 
Tilmelding via Kiropraktorernes Videnscenter. 



Vi forstår  
dig nok lidt 
bedre end  
andre banker

Er du selvstændig?
Som selvstændig får du de samme  
fordele som andre kiropraktorer  

– endda også en specialiseret rådgiver,  
der taler dit fagsprog. Og det er uanset,  

om vi skal tale finansiering af klinik,  
pension eller forsikring. For hvad der  

er vigtigt for dig, er vigtigt for os.

 

 

Dansk Kiropraktor Forening er medejer af  
Lån & Spar, og det giver dig klare fordele  
– naturligvis. Udover Danmarks højeste rente  
på lønkontoen, lave gebyrer, billige billån og  
meget andet, får du en fagspecifik rådgiver.  
Det er en rådgiver, der kender alt til din  
branche, dit fag og dine ansættelsesvilkår. 

 

Ring

3378 2388
eller gå på 

lsb.dk/erhverv

Lån &
 Spar Bank A

/S, H
øjbro Plads 9-11, 1200 København K, Cvr.nr. 13 53 85 30. Forbehold for trykfejl.
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Kiro port Danmark 
En forening under

På den stiftende generalforsam-
ling blev Corrie Myburgh valgt som 
formand, Louise Aagaard Hansen og 
Tine Aagaard Olsen valgt som besty-
relsesmedlemmer. Tine sidder som 
DSK’s bestyrelsesrepræsentant. 

Foreningens kerneområder er
- Vidensdeling: Der ønskes at op-
kvalificere klinikere, samt at bevare 
og dele viden indenfor gruppen af 
idrætsinteresserede kiropraktorer, 
herunder fastholde viden og tilhørs-
forhold til FICS gennem de allere-
de erfarne praktiserende danske 
FICS-kiropraktorer.

- Fagpolitik: Der er et politisk krav 
om en national forening, hvis man 
fremover skal deltage som behand-
ler til en international konkurrence 
(VM, OL/PL, World Games, FIFA) 
gennem FICS.

- Forskning og efteruddannelse: Det 
ønskes at samle forskningen inden-
for det idrætskiropraktiske område. 
Der er bl.a. aktuelt to Ph.d.-stude-
rende indenfor idrætskiropraktik i 
gang. Der er ydermere et ønske om 
at bidrage til efteruddannelse for 
idrætskiropraktorer. 

- Hverdagspraksis: Der er ønske om 
at optimere miljøet for praktiserende 

idrætskiropraktorer i Danmark, samt 
skabe grobund for kiropraktorer 
med interesse for idrætskiropraktik.  

Fokusgruppen for idræt har gennem 
mange år lavet et kæmpe stykke 
arbejde, specielt omkring videns-
deling og hverdagspraksis, og dette 
arbejde bliver der arbejdet videre 
med i Kirosport Danmark. Derud-
over kommer en del af vores arbejde 
til at omhandle samarbejde omkring 
efteruddannelse. Det er vores mål at 
den efteruddannelse for idrætskiro-
praktorer der bliver udbudt fra KVC, 
fortsat skal være af meget høj kvali-
tet og at den konstant bliver revur-
deret og opdateret. I den forbindelse 
kommer kontakten og den gode 
relationen til efteruddannelseskoor-
dineringen i FICS i spil. 

FICS har deres INTERNATIONAL 
CERTIFICATE IN SPORTS CHIROPRA-
CTIC (ICSC), en efteruddannelse for 
kiropraktorer, som er deres måde 
at “blåstemple” de kiropraktorer de 
sender ud til sportsarrangementer. 
Vi vil forsøge at arbejde på, at KVC’s 
efteruddannelse for idrætskiroprak-
torer – Masterclass i Idrætskiroprak-
tik – bliver anset som ækvivalent til 
FICS’s ICSC, og at man, med vores 
danske efteruddannelse, meget 
nemt kan opnå en ICSC og dermed 

åbne op for de fordele der internati-
onalt er ved dette. 

Desuden er vores ønske, at der bliver 
lavet et kontinuerligt researchar-
bejde på efteruddannelser inden-
for idræt, og vi vil prøve at indlede 
kontakt til de forskellige danske/
nordiske foreninger, så vi hele tiden 
holder os opdateret og får sparring 
fra andre i branchen. 

De kontakter kunne, foruden FICS, 
være Dansk Idrætsmedicinsk 
Selskab (DIMS) og Dansk Selskab 
for Sportsfysioterapi (DSSF). Vi skal 
forsøge, i bedst muligt omfang, at 
holde os på landkortet overfor de 
større foreninger og forhåbentlig, på 
sigt, kunne indlede noget samar-
bejde om efteruddannelse og drage 
fordel af vidensdeling. 

FICS er ikke uproblematisk, men 
de vil gerne samarbejde med os i 
Danmark bl.a. grundet vores store 
forskningsenhed med høj kvalitet 
på KVC og SDU, samt pga. måden vi 
organiserer os på i Danmark. Derfor 
har Formand for Kirosport Danmark 
Corrie Myburgh i juni deltaget i FICS 
annual internationalt symposium 
i Paris, og han fortæller her lidt fra 
turen:

A
f Tin

e A
ag

aard
 O

lsen

Kirosport Danmark er en underforening under Dansk Selskab for 
Kiropraktik, som blev stiftet i starten af maj 2023, og overtager 
Fokusgruppen for Idræts’ plads. Kirosport Danmark er skabt ud fra 
et ønske om at øge fokus på Idrætskiropraktikken i Danmark både 
nationalt og internationalt, herunder øge samarbejdet med FICS (The 
Fédération Internationale de Chiropratique du Sport).
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Læs mere her

For information kontakt:
Produktspecialist 
Morten Bay Madsen 
+45 42 91 88 80 
mbm@vingmed.dk

Trådløs Ultralyd
Til kiropraktoren der ikke går ned på kvalitet

Få fuld mobilitet med de trådløse prober fra Clarius

Bedre billedkvalitet der giver mulighed for mere præcis diagnosticering

Intuitiv og innovativ brugerflade

Kompatibel med IOS og Android enheder

Kontaktinfo: https://dskkb.dk/kontakt/ 

Har du spørgsmål, kommentarer eller andet i forhold 
til Kirosport Danmark må du endelig kontakte os –  
du	finder	information	og	kontaktoplysninger	på: 

”The first participation of Kirosport Danmark in the 
FICS annual international symposium went really well 
and we were welcomed with open arms officially as 
the EXCO voted unanimously to include The Danish 
National Center for Sports Chiropractic.
 
The new president is Martin Isaksson from Sweden, 
whom as you know, has long wanted Denmark to get 
involved with FICS again, was particularly happy to 
have the Danes on board.
 
Kirosport Danmark was assigned two European re-
gional representatives, Meriel Davis (UK) and Roland 
Claes (Belgium) who will be our contacts for day-to-
day activities.
 
The most important developments for us were the 
negotiations regarding post-graduate education. 
We are working on the following reciprocity arrange-
ments:
 •  FICS would like sports chiropractors to take their 

local post-graduate education
•  The IKE education will be matched up with the 

ICSC to see the overlap
•  Danish sports chiropractors can then take the FICS 

modules they miss and will then have both IKE 
and ICSC

 
In addition, we will work on a rapid ICSC equivalency 
for the current IKE cohort in order to get them active 
in international events.”

Kirosport Danmark har pr. Primo august 2023 13 med-
lemmer. Det er en god start for en nyopstartet underfor-
ening, men vi ønsker mange flere. 

Hvis man har interesse for det idrætskiropraktiske områ-
de i Danmark, så bør man være medlem. Man får fordel 
af at dørene åbnes til FICS og det internationale kiroprak-
torsamfund. Kommunikationen fra FICS bliver fremover 
til Kirosport Danmark og ikke til enkeltmedlemmer i 
Danmark. Man bliver en del af en liste over kiropraktorer i 
Danmark med erfaring med behandling af  idrætsudøve-
re, så man let kan søge en kollega i et geografisk område, 
og andre ikke-idrætsinteresserede kiropraktorer ved hvor 
de kan sende en patient hen for specialiseret behandling. 
Desuden bliver der udarbejdet en kalender med events 
og efteruddannelse ect. Som kan være relevant for 
idrætskiropraktorer at deltage i.  

Det koster 450kr/år/medlem, og rent praktisk skal man 
være medlem af DSK for at kunne blive medlem af Kiro-
sport  Danmark. Hvad gør du så hvis du ønsker at være 
medlem? Du sender mail til kontakt@dskkb.dk
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Vil du vide mere, kan du ringe til os  
på 33 55 31 90 eller sende en mail  
til erhverv@codan.dk.

Forsikring er værd at gøre ordentligt

Via vores samarbejde med Dansk Kiropraktor Forening 
ved vi, at du og dine kollegaer i branchen er uundværlige 
for virksomhedens omsætning. Måske er du endda helt 
alene om at hente omsætningen hjem, men har du tænkt 
på, hvad der sker med din omsætning, hvis du bliver syg 
eller kommer ud for en ulykke og skal sygemeldes?

Hvad sker der med din virksomhed og livet derhjemme,  
hvis du selv eller din eneste medarbejder bliver syg? 

Beskyt din omsætning fra 401 kr./md.
Med en sygedriftstabsforsikring kan du sikre din om
sætning, hvis du eller en af dine ansatte bliver uarbejds
dygtig på grund af sygdom eller ulykke. Du er sikret  
op til 29.686 kr. om måneden – ud over de offentlige 
sygedagpenge.
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Forberedelse til 
PRAKSISOVERENSKOMST 2024

Overenskomstforhandlingerne på praksisområdet er 
udskudt et halvt år med forventet udveksling af krav  
i januar 2024, forhandlingsaftale i juni 2024 og  
ikrafttrædelse d. 1. oktober 2024. 
 
Bestyrelsen er så småt i gang med at overveje forslag til krav, og medlem-
merne inddrages i denne proces gennem følgende aktiviteter:  
 
•   Gennemgang af emner på politisk sommer-

seminar med alle tillidsvalgte i august 2023
•   Gennemgang af emner på KKF’s general-

forsamlinger september-oktober 2023
•  Generalforsamlingen november 2023
•    Løbende orientering i fagblad og nyheds-

breve
•  Inddragelse af klinikejerudvalget 
•   Webinar om OK-forberedelse og kravs-

indsamling
•  Evt. bilaterale møder med KKF/SU
•   Løbende inddragelse af relevante udvalg og 

nøglepersoner
 
DKF’s postkasse er åben for medlemsforslag og ideer til  
chefkonsulent Christina Munk Eriksen på telefon: 28435508 eller  
mail: cme@danskkiropraktorforening.dk



Salg og service af kiropraktisk udstyr
Salg af chockbølgeudstyr

• Behandlingsborde fra Lloyd, Atlas,Thuli og Zenith og Gyrst Fusion

• Gonstead: Knee Chest, Pelvic Bench

• Cervical Chair, design Peter Gyrst

• Service på alle typer borde 

• Gode priser på renoverede borde og stort reservedelslager

• Chockbølgeudstyr fra Longest, EMS og Richard Wolf - 

      til både radierende og fokuserede chockbølgebehandling 

• Mulighed for leasing af udstyr

Mail@flmedical.dk

Tel:  +45 8644 5122 
www.flmedical.dk
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